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Dames en Heren,

Uw commissie heeft dit wetsontwerp, dat tijdens de ple-
naire vergadering van de Kamer van 9 november 2023 de 
urgentie had verkregen, alsook de eraan toegevoegde 
wetsvoorstellen, besproken tijdens haar vergaderingen 
van 14 en 29 november en 13 december 2023.

I. — PROCEDURE

Het toegevoegde wetsvoorstel DOC 55 1372/001 werd 
ingediend op de vergadering van 8 februari 2023. Tijdens 
de vergadering van 15 februari 2023 heeft de commissie 
overeenkomstig artikel 28.1 van het Reglement van de 
Kamer beslist om over dit wetsvoorstel schriftelijk advies 
in te winnen bij de volgende personen en instanties: de 
FOD Economie, de minister bevoegd voor Economie, 
de staatssecretaris voor Consumentenbescherming, de 
Unie van Syndici, het Nationaal Eigenaars- en Mede-
eigenaarssyndicaat, Fednot, professor V. Sagaert 
(KU Leuven) en Testaankoop. De ontvangen adviezen 
werden ter beschikking gesteld van de leden.

Het toegevoegde wetsvoorstel DOC 55 3162/001 werd 
ingediend op de vergadering van 15 maart 2023. Tijdens 
de vergadering van 22 maart 2023 heeft de commissie 
overeenkomstig artikel 28.1 van het Reglement van de 
Kamer beslist om over dit wetsvoorstel schriftelijk advies 
in te winnen bij de volgende personen en instanties: 
de staatssecretaris voor Consumentenbescherming, 
de minister bevoegd voor Economie, de minister be-
voegd voor Middenstand, Zelfstandigen en kmo’s, de 
Nationale Bank van België, UNIZO, UCM, NSZ, Comeos 
en Testaankoop. De ontvangen adviezen werden ter 
beschikking van de leden gesteld.

Het toegevoegde wetsvoorstel DOC 55 3638/001 werd 
ingediend op de vergadering van 8 november 2023. 
Tijdens de vergadering van 22 november 2023 heeft de 
commissie overeenkomstig artikel 28.1 van het Reglement 
van de Kamer beslist om over dit wetsvoorstel schriftelijk 
advies in te winnen bij de volgende personen en instanties: 
de Nationale Bank van België, de Centrale Raad voor het 
Bedrijfsleven, UNIZO, de minister bevoegd voor Financiën, 
de staatssecretaris voor Consumentenbescherming.

Tijdens de vergadering van 14 november 2023 heeft 
de indiener verwezen naar de schriftelijke toelichting 
van het toegevoegde wetsvoorstel DOC 55 3557/001.

Het toegevoegde wetsvoorstel DOC 55 3497/001 werd 
ingediend op de vergadering van 29 november 2023.

mesDames, messieurs,

Votre commission a discuté de ce projet de loi, auquel 
l’urgence a été accordée lors de la séance plénière 
de la Chambre du 9 novembre 2023, et des proposi-
tions de loi jointes au cours de ses réunions des 14 et 
29 novembre et du 13 décembre 2023.

I. — PROCÉDURE

La proposition de loi jointe DOC 55 1372/001 a été 
introduite lors de la réunion du 8 février. Au cours de 
la réunion du 15 février 2023, la commission a décidé, 
conformément à l’article 28.1 du règlement de la Chambre, 
de demander l’avis écrit sur cette proposition de loi aux 
personnes et organismes suivants: le SPF Économie, 
le ministre ayant l’Économie dans ses attributions, la 
secrétaire d’État à la Protection des consommateurs, 
l’Union des Syndics, le Syndicat National des Propriétaires 
et Copropriétaires, Fednot, le pofesseur V. Sagaert 
(KULeuven) et Testachats. Les avis reçus ont été mis 
à la disposition des membres.

La proposition de loi jointe DOC 55 3162/001 a été 
introduite lors de la réunion du 15 mars 2023. Au cours 
de la réunion du 22 mars 2023, la commission a décidé, 
conformément à l’article 28.1 du règlement de la Chambre, 
de demander l’avis écrit sur cette proposition de loi aux 
personnes et organismes suivants: la secrétaire d’État 
à la Protection de consommateurs, le ministre ayant 
l’Économie dans ses attributions, le ministre ayant les 
Classes moyennes, les Indépendants et les PME dans 
ses attributions, la Banque nationale de Belgique, UNIZO, 
UCM, le SNI, Comeos et Testachats. Les avis reçus ont 
été mis à la disposition des membres.

La proposition de loi jointe DOC 55 3638/001 a été 
introduite au cours de la réunion du 8 novembre 2023. 
Au cours de la réunion du 22 novembre 2023, la com-
mission a décidé, conformément à l’article 28.1 du 
règlement de la Chambre, de demander l’avis écrit sur 
cette proposition de loi aux personnes et organismes 
suivants: la Banque nationale de Belgique; le Conseil 
central de l’Économie; UNIZO; le ministre ayant les 
Finances dans ses attributions; la secrétaire d’État à la 
Protection des consommateurs.

Au cours de la réunion du 14 novembre 2023, l’auteur 
a renvoyé aux développements écrits de la proposition 
de loi jointe DOC 55 3557/001.

La proposition de loi jointe DOC 55 3497/001 a été 
introduite au cours de la réunion du 29 novembre 2023.



53665/005DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

II. — INLEIDENDE UITEENZETTINGEN

A. Wetsontwerp houdende diverse bepalingen 
inzake Economie (DOC 55 3665/001)

De heer Pierre-Yves Dermagne, vice-eersteminister en 
minister van Economie en Werk, legt uit dat dit wetsont-
werp strekt tot wijziging van bepalingen van de boeken 
I, III, V, VI, VII, X, XI, XV en XVII van het Wetboek van 
economisch recht en van verschillende wetten die een 
impact hebben op de economie.

Ten eerste beoogt het wetsontwerp de praktijken van 
de economische inspectiediensten eenvormig te maken. 
Het uniform maken van de bevoegdheden van de inspec-
teurs is van wezenlijk belang voor de doeltreffendheid 
en de effectieve toepassing van de verschillende wetge-
vingsbepalingen waarop zij moeten toezien. Bepaalde 
wetten bieden de Economische Inspectie thans niet de 
mogelijkheid om de sanctie geleidelijk te verstrengen 
volgens een regeling waarbij men de betrokkene eerst 
een waarschuwing stuurt, hem vervolgens een schik-
king voorstelt en men ten slotte het proces-verbaal naar 
het openbaar ministerie stuurt of een administratieve 
procedure opstart.

Met de uitbreiding van de administratieve waarschu-
wings- en schikkingsprocedures moet worden voorkomen 
dat men onmiddellijk repressief moet optreden; tevens 
wordt beoogd geen beslag te leggen op het openbaar 
ministerie met kleinere of minder ernstige overtredingen 
die niettemin grote gevolgen kunnen hebben voor de 
consumenten of voor de verwezenlijking van belangrijke 
maatschappelijke doelstellingen.

In eerste instantie is wetshandhaving niet bedoeld om 
te straffen, maar om een einde te maken aan onwettige 
praktijken. Als een sanctie toch nodig is, moeten evenwel 
voldoende instrumenten beschikbaar zijn om gepaste 
actie te ondernemen. Dat is dan ook de strekking van 
dit wetsontwerp.

Ten tweede heeft artikel 17 van dit wetsontwerp tot doel 
de bedrijven te verplichten betalingen in eurobankbiljetten 
en -munten te aanvaarden indien een consument op die 
manier wenst te betalen. Dat artikel is gebaseerd op een 
cruciaal beginsel dat voortvloeit uit de status van wettig 
betaalmiddel van fiduciair geld. Net als bij afronding en 
de verplichting om een elektronisch betaalmiddel aan 
te bieden, is de verplichting om betalingen in speciën 
te aanvaarden alleen zinvol en nuttig als het gaat om 
transacties in de fysieke aanwezigheid van beide partijen.

Omdat het een praktische overweging betreft, geldt 
deze verplichting slechts voor transacties in de detail-
handel “in gelijktijdige fysieke aanwezigheid van het 

II. — EXPOSÉS INTRODUCTIFS

A. Projet de loi portant dispositions diverses  
en matière d’Économie (DOC 55 3665/001)

M. Pierre-Yves Dermagne, vice-premier ministre et 
ministre de l’Économie et du Travail, explique que ce 
projet de loi vise à modifier des dispositions des livres Ier, 
III, V, VI, VII, X, XI, XV et XVII du Code de droit écono-
mique et de diverses lois ayant un impact sur l’économie.

Premièrement, le projet de loi vise à unifier les pra-
tiques des services d’Inspection économique. Une 
uniformisation des compétences des agents de contrôle 
est essentielle pour l’efficacité et l’application effective 
des législations diverses qu’ils sont tenus de surveiller. 
Dans certaines lois actuelles, l’Inspection économique 
ne dispose pas à l’heure actuelle de la possibilité de 
renforcer graduellement la sanction, en commençant 
par l’envoi d’un avertissement, puis en proposant une 
transaction et en terminant par l’envoi du procès-verbal 
au ministère public ou par le lancement d’une poursuite 
administrative.

L’extension des procédures administratives de l’aver-
tissement et de la transaction sert à éviter de devoir 
intervenir immédiatement de manière répressive et à 
décharger les parquets des infractions mineures ou de 
moindre importance qui peuvent tout de même avoir un 
grand impact sur les consommateurs ou sur des objectifs 
sociaux importants.

En première instance, la finalité de l’application de 
la loi n’est pas de sanctionner mais de faire cesser une 
pratique illégale. Si une sanction se révèle toutefois 
nécessaire, des outils suffisants doivent être disponibles 
pour agir de façon adaptée, ce qui est prévu dans ce 
projet de loi.

Deuxièmement, l’article 17 du présent projet de loi a 
pour objet d’imposer aux entreprises l’obligation d’accep-
ter un paiement en billets de banques et pièces en euros 
que souhaite faire un consommateur. Elle reprend un 
principe essentiel qui découle du “cours légal” de la 
monnaie fiduciaire. Comme pour les arrondis et l’obli-
gation de mettre à disposition un moyen de paiement 
électronique, l’obligation d’accepter les paiements en 
espèces n’a de sens et d’utilité que lorsqu’elle concerne 
des transactions en présence physique des deux parties.

Il s’agit d’une considération pratique: cette obligation 
ne s’applique donc qu’aux transactions de vente au détail 
“en présence physique simultanée de l’entreprise et du 
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bedrijf en de consument”, en niet voor geldautomaten. 
Contant geld moet ook worden geaccepteerd op festivals 
en in ziekenhuizen.

Baar geld blijft een wezenlijke rol spelen in de samenle-
ving, omdat bepaalde groepen, zoals ouderen, migranten, 
mensen met een handicap, sociaal kwetsbare burgers 
en mensen aan de rand van de samenleving minder 
vertrouwd zijn met elektronische betaalmiddelen of er 
niet mee overweg kunnen. Voor die groepen is en blijft 
cash een essentieel betaalmiddel om in hun dagelijkse 
behoeften te voorzien.

Er zijn veel terechte redenen om in contanten te be-
talen in plaats van met een elektronisch betaalmiddel. 
Baar geld wordt algemeen aanvaard, is snel en maakt 
het voor de betaler gemakkelijker om zijn uitgaven on-
der controle te houden. Ten slotte heeft contant geld 
het voordeel dat het bruikbaar blijft wanneer zich in het 
elektronische betalingssysteem een incident voordoet; 
in die zin vervult het een belangrijke back-upfunctie.

Er wordt voorzien in afwijkingen van de verplichting 
om cashbetalingen te aanvaarden. Ten eerste moet 
het bedrijf om veiligheidsredenen betalingen in speciën 
tijdelijk kunnen weigeren. Ten tweede moet het bedrijf de 
nominale waarde van de bankbiljetten die het als onder-
deel van zijn transacties aanvaardt, kunnen beperken.

Die uitzondering maakt het mogelijk rekening te hou-
den met bepaalde situaties in het veld die van gezond 
verstand getuigen.

Een onderneming mag dus de nominale waarde van 
de bankbiljetten die het aanvaardt, beperken om te voor-
komen dat de nominale waarde van het bankbiljet niet 
in verhouding staat tot het gemiddelde bedrag van de 
gewoonlijk in baar geld betaalde goederen en diensten 
die door de onderneming worden aangeboden.

Ten derde gaat artikel 18 van het wetsontwerp over 
verkoop op afstand en – meer specifiek – om de leve-
ring van goederen. Die maatregel is ingegeven door de 
doelstelling om duurzaamheid in de economie te stimu-
leren. De bezorging van postpakketten moet duurzamer 
worden, vooral met betrekking tot de “laatste kilometer”, 
aangezien de bezorging een rechtstreekse invloed heeft 
op de levenskwaliteit in stedelijke en landelijke omge-
vingen. Daartoe beoogt de maatregel van artikel 18 de 
consumenten meer keuze te geven met betrekking tot 
de leveringsopties van de goederen die ze online kopen. 
Door ten minste twee verschillende leveringsopties aan 
te bieden, zal de consument bij zijn keuze rekening kun-
nen houden met milieuoverwegingen.

consommateur”, et non aux distributeurs automatiques. 
Les espèces doivent également être acceptées lors des 
festivals ou dans les hôpitaux.

Les espèces continuent de jouer un rôle essentiel dans 
la société, dans la mesure où certains groupes comme 
les personnes âgées, les immigrés, les personnes avec 
un handicap, les citoyens socialement vulnérables et les 
personnes marginalisées ont moins l’habitude, voire ne 
sont pas en mesure, d’utiliser des moyens de paiement 
électronique. Pour ces groupes, les espèces sont et 
continuent d’être un mode de paiement essentiel pour 
répondre à leurs besoins quotidiens.

Le ministre estime qu’il existe un grand nombre de 
raisons légitimes pour payer en espèces plutôt qu’avec 
un instrument de paiement électronique. Les espèces 
sont largement acceptées, rapides, et facilitent le contrôle 
des dépenses par le payeur. Enfin, les espèces ont 
l’avantage de ne pas être affectées en cas d’incident du 
système de paiement électronique et elles remplissent 
ainsi une fonction de secours importante.

Des dérogations à l’obligation d’accepter les paiements 
en espèces sont mises en place. D’une part, l’entreprise 
devrait pouvoir temporairement refuser les paiements 
en espèces pour des raisons de sécurité. D’autre part, 
l’entreprise devrait pouvoir limiter la valeur nominale des 
billets qu’elle accepte dans le cadre de ses transactions.

Cette exception permet de rencontrer certaines réalités 
de terrain qui relèvent en réalité du bon sens.

Une entreprise peut donc limiter la valeur nominale des 
billets qu’elle accepte pour éviter que la valeur nominale 
du billet de banque soit disproportionnée par rapport 
au montant moyen des achats réglés habituellement 
au comptant dans l’entreprise ou des biens et services 
qu’elle propose.

Troisièmement, l’article 18 du projet de loi a pour objet 
la vente à distance et plus particulièrement la livraison 
des biens. Cette mesure est motivée par l’objectif de 
stimuler la durabilité dans le système économique. Il 
convient de rendre la livraison des colis postaux plus 
durable, en particulier sur le “last mile” car elle a un 
impact direct sur la qualité de vie dans nos environne-
ments résidentiels urbains et ruraux. Pour ce faire, la 
mesure introduite par l’article 18, vise à offrir plus de 
choix aux consommateurs quant aux options de livraison 
des biens qu’ils achètent en ligne. Le choix entre au 
moins deux options de livraison différentes permettra 
au consommateur de faire un choix compte tenu des 
considérations environnementales.
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Het nieuwe artikel VI.45/2 van het Wetboek van econo-
misch recht houdt rekening met dit belangrijke milieueffect 
zonder dat dit onevenredige kosten voor de betrokken 
onlineverkopers met zich brengt. Veel onlineverkopers 
bieden als standaardpraktijk in de meeste gevallen nu 
al meer dan één leveringsoptie aan.

Bedrijven blijven vrij om te kiezen welke leveringsop-
ties ze al dan niet willen aanbieden, of het nu gaat om 
levering aan huis, aan buren of op collectieve leverings-
adressen, in postkantoren of pakketbezorgingspunten, 
op de werkplek, in de lokale verkooppunten van de 
betrokken leverancier, in pakketautomaten, per koerier 
voor een levering op dezelfde dag of zelfs persoonlijk, 
waar de bestemmeling zich ook bevindt, op basis van 
geolokalisatiegegevens, of om elke andere leveringsoptie 
die de desbetreffende leverancier geschikt acht in het 
kader van zijn activiteit. Daarbij behoudt de verkoper 
de vrijheid om verschillende prijzen te hanteren voor de 
verschillende leveringsopties die hij aanbiedt.

Kleine verkopers die geen beroep doen op koerierdien-
sten maar zelf de goederen leveren, kunnen gemakkelijk 
een tweede leveringsoptie aanbieden, met name het 
ophalen van de goederen in de eigen winkel.

De bepaling is bedoeld om eventuele negatieve ge-
volgen voor de consumenten te voorkomen, door geen 
specifieke leveringswijzen op te leggen of te verbieden, 
maar enkel een keuzerecht voor de in de ogen van de 
consument beste leveringswijze te garanderen.

Ten vierde beogen de artikelen 19, 21 en 22 van het 
wetsontwerp een aantal bepalingen van het Wetboek 
van economisch recht van toepassing te maken op de 
overeenkomsten tussen ondernemingen en bepaalde 
verenigingen van mede-eigenaars. De verenigingen 
van mede-eigenaars krijgen te maken met meerdere 
knelpunten met betrekking tot de overeenkomsten die zij 
sluiten. Het gaat in dat verband vooral om onderhouds-
contracten (liften, brandblussers) of om overeenkomsten 
inzake herstellingen (dak, aannemingswerken).

Daarom beoogt dit wetsontwerp de op de consumenten 
toepasselijke wettelijke beschermingsmechanismen inzake 
onrechtmatige bedingen en stilzwijgende verlenging van 
overeenkomsten ook te doen gelden voor verenigingen 
van mede-eigenaars die hoofdzakelijk uit consumenten 
bestaan. Tegelijk zouden de op de ondernemingen toe-
passelijke wettelijke beschermingsmechanismen inzake 
onrechtmatige bedingen gelden voor verenigingen van 
mede-eigenaars die niet hoofdzakelijk uit consumenten 
bestaan. Aangezien de vereniging van mede-eigenaars 

Le nouvel article VI.45/2 du Code de droit économique 
prend en compte cet impact environnemental important 
sans créer de coûts disproportionnés pour les vendeurs 
en ligne concernés. De nombreux vendeurs en ligne 
proposent déjà plus d’une option de livraison par défaut 
dans la plupart des cas.

Les entreprises restent libres de choisir les options 
de livraison qu’elles souhaitent proposer ou non, qu’il 
s’agisse de la livraison à domicile, de la livraison chez 
les voisins ou à des adresses de livraison collectives, 
dans des points poste ou des points de livraison de 
colis, sur le lieu de travail, dans les points de vente 
locaux du fournisseur concerné, dans des distributeurs 
automatiques de colis, par coursier pour une livraison le 
jour même ou même en main propre à une personne, 
où qu’elle se trouve, sur la base de données de géo-
localisation ou de tout autre option de livraison que le 
fournisseur concerné juge approprié dans le cadre de 
son activité. Ce faisant, le vendeur conserve la liberté 
d’offrir des tarifs différents pour les différentes options 
de livraison qu’il propose.

Les petits vendeurs qui ne font pas appel à des services 
de livraison mais livrent eux-mêmes les marchandises 
peuvent facilement proposer une deuxième option de 
livraison, à savoir l’enlèvement des marchandises dans 
leur propre magasin.

La disposition vise à éviter tout impact potentiellement 
négatif sur les consommateurs en n’imposant pas ou en 
n’interdisant pas des options de livraison spécifiques, 
mais en garantissant seulement un droit d’option de 
livraison à l’appréciation du consommateur.

Quatrièmement, les articles 19, 21 et 22 du projet de 
loi ont pour objet de rendre applicable certaines dispo-
sitions du Code de droit économique aux contrats entre 
entreprises et certaines associations de copropriétaires. 
Les associations de copropriétaires sont confrontées à 
toute une série de difficultés dans le cadre des contrats 
qu’elles concluent. Tel est le cas notamment dans le cadre 
des contrats de maintenance (ascenseurs, extincteurs) 
ou de réparation (toiture, travaux de construction).

C’est pour cette raison que le présent projet de loi 
entend, d’une part, déclarer applicable aux associa-
tions de copropriétaires composées essentiellement de 
consommateurs, les mécanismes de protection légale en 
matière de clauses abusives et de reconduction tacite des 
contrats applicables aux consommateurs et, d’autre part, 
déclarer applicable aux associations de copropriétaires 
qui ne sont pas composées essentiellement de consom-
mateurs, les mécanismes de protection légale en matière 
de clauses abusives applicables aux entreprises. Étant 
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wordt vertegenwoordigd door een syndicus, die a priori 
over de nodige deskundigheid beschikt voor de normale 
rechtshandelingen namens de mede-eigendom, lijkt 
het niet nodig om die bescherming uit te breiden tot 
andere bepalingen van boek VI van het Wetboek van 
economisch recht.

De artikelen 29 tot 44 hebben betrekking op de intel-
lectuele eigendom. Zij strekken ertoe het register van de 
erkende octrooigemachtigden (artikelen 30, 31, 32 en 
33) te verbeteren, alsook de rechten van verdediging te 
verbeteren bij de behandeling van aanvullende bescher-
mingscertificaten die de geldigheidsduur van octrooien 
voor farmaceutische stoffen en gewasbeschermingsmid-
delen verlengen (artikel 34). Zij verduidelijken begrippen 
die aanleiding konden geven tot uiteenlopende interpre-
taties. Zo werd “overdracht” soms in ruime zin gebruikt, 
namelijk in de betekenis van “overdracht en licentie”.

De woorden “overdracht” dan wel “licentie” zullen 
voortaan systematisch worden gebruikt (art. 35, 36, 
37 en 38). Er wordt bovendien verduidelijkt dat sommige 
bepalingen betreffende de gevolgen van overdrachten 
of licenties aan producenten ook betrekking hebben op 
overdrachten of licenties aan uitgevers (art. 38).

De minister voegt toe dat een wijziging werd door-
gevoerd om de Koning te machtigen een tarief vast te 
stellen in het raam van de uitzondering voor het gebruik 
van muziek in de kinderopvang (art. 39). Die machtiging 
beoogt tegemoet te komen aan een arrest van het 
Grondwettelijk Hof en aan de lopende onderhandelingen 
met de sector. In het raam van die onderhandelingen 
hebben alle betrokken partijen het beginsel van een 
vergoeding aanvaard.

Een ander knelpunt is dat de beheervennootschap-
pen van auteursrechten financiële beleggingen doen 
met inkomsten die zij al hebben geïnd maar die nog 
niet werden uitgekeerd, ten belope van iets meer dan 
635 miljoen euro in 2021.

Als respons op de onzekerheid omtrent wat inzake 
die beleggingen toegestaan is en met het oog op een 
betere bescherming van de belangen van de rechtheb-
benden van die auteursrechten bepaalt artikel 40 van 
het wetsontwerp dat de beheervennootschappen van 
auteursrechten zich voortaan moeten beperken tot 
defensieve beleggingen.

Meerdere artikelen (42 tot 44) betreffen de lokale 
afdeling in België van het eengemaakt octrooigerecht.

Voorts bevat dit wetsontwerp artikelen (194, 195, 
197 en 198) die ertoe strekken procedurele termijnen met 

donné que l’association des copropriétaires est repré-
sentée par un syndic, qui dispose a priori de l’expertise 
nécessaire pour les actes juridiques normaux au nom 
de la copropriété, il ne semble pas nécessaire d’étendre 
cette protection à d’autres dispositions du livre VI du 
Code de droit économique.

Les articles 29 à 44 concernent la propriété intellec-
tuelle. Ils améliorent le registre des mandataires agréés en 
brevet (articles 30, 31, 32 et 33), les droits de la défense 
dans le traitement des certificats complémentaires de 
protection qui prolongent la durée de vie des brevets pour 
les produits pharmaceutiques et phytopharmaceutiques 
(article 34). Ils clarifient des notions qui étaient suscep-
tibles de donner lieu à des interprétations divergentes. 
Ainsi le mot “cession” était parfois utilisé au sens large 
c’est-à-dire au sens de “cession et licence”.

Les mots “cession ou licence” sont désormais utilisés 
de manière systématique (articles 35, 36,37 et 38). Il est 
également clarifié que certaines dispositions relatives 
aux effets de cessions ou licences à des producteurs 
visent également le cas des cessions ou licences à des 
éditeurs (article 38).

Le ministre ajoute qu’une modification a été introduite 
pour habiliter le Roi à fixer un tarif dans le cadre de 
l’exception scolaire pour l’utilisation de musique dans les 
milieux d’accueil de la petite enfance (article 39). Cette 
habilitation fait suite à un arrêt de la Cour constitutionnelle 
et aux négociations en cours avec le secteur. Dans le 
cadre de ces négociations, le principe d’une rémuné-
ration est accepté par toutes les parties concernées.

Concernant une autre problématique, les sociétés de 
gestion de droit d’auteur ont des placements financiers 
à hauteur de ce qui est déjà perçu mais pas encore 
distribué: cela représentait un peu plus de 635 mil-
lions d’euros en 2021.

Pour répondre à une incertitude sur la portée de ce qui 
est permis pour les placements et pour mieux défendre 
les intérêts des ayant-droits, l’article 40 du projet de loi 
prévoit que les sociétés de gestion doivent désormais 
faire des “placements défensifs”.

Une série d’articles (articles 42 à 44) concernent la 
division locale belge du tribunal compétent pour les 
brevets unitaires.

Par ailleurs, le présent projet de loi comporte des 
articles (194, 195, 197 et 198) qui ont pour objet de 
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betrekking tot de stookolie- en pelletpremies te wijzigen 
en die zo snel mogelijk moeten worden aangenomen 
om de verwerking van de aanvragen van de burgers in 
het raam van de energiecrisis bij wet te bekrachtigen.

Tot slot beoogt artikel 196 aangaande de wet van 
28 november 2022 betreffende de bescherming van 
melders van inbreuken op het Unie- of nationale recht 
vastgesteld binnen een juridische entiteit in de private 
sector, elke dubbelzinnigheid weg te nemen inzake de 
berekeningsmethode van de drempel van vijftig werk-
nemers; onder die drempel zijn ondernemingen niet 
onderworpen aan de verplichting om een intern meldings-
kanaal op te zetten. Aangezien de verplichtingen voor 
middelgrote ondernemingen op 17 december 2023 in 
werking treden, moet die verduidelijking zo snel moge-
lijk worden aangenomen om enige rechtszekerheid te 
waarborgen en de ondernemingen en de werknemers 
geruststelling te bieden.

B. Wetsvoorstel tot wijziging van het Burgerlijk 
Wetboek, teneinde bepaalde verenigingen  
van mede-eigenaars de hoedanigheid van consument 
te verlenen (DOC 55 1372/001)

De heer Maxime Prévot (Les Engagés), mede-indiener 
van het wetsvoorstel, licht toe dat wanneer een gebouw 
eigendom is van meerdere eigenaars, de vereniging 
van mede-eigenaars het gebouw moet beheren en het 
duurzaam in stand moet houden. Die vereniging handelt 
namens en voor rekening van de mede-eigenaars, die 
deel uitmaken van de vereniging.

Veelal bestaat de vereniging voor het merendeel uit 
mede-eigenaars die, wanneer zij als individu optreden, 
de hoedanigheid van consument hebben. De vereniging 
van mede-eigenaars heeft die hoedanigheid echter niet; 
daardoor kunnen sommige bedrijven die voor dergelijke 
verenigingen prestaties leveren, abnormaal ongunstige 
voorwaarden opleggen.

De indieners van het wetsvoorstel vinden dat zulks 
niet kan; derhalve beoogt het wetsvoorstel de vereniging 
van mede-eigenaars de hoedanigheid van consument te 
verlenen indien minstens de helft van de totale waarde 
van de delen eigendom is van leden die aanspraak 
kunnen maken op de hoedanigheid van consument.

C. Wetsvoorstel tot wijziging van het Wetboek  
van economisch recht, teneinde de ondernemingen  
te verplichten contante betalingen door de consument 
te aanvaarden (DOC 55 3162/001)

Mevrouw Leslie Leoni (PS), mede-indienster van 
het wetsvoorstel, wijst erop dat handelaars sinds 

modifier des délais de procédure relatifs aux primes 
mazout et pellets et doivent être adoptés le plus rapide-
ment possible pour légaliser le traitement des demandes 
des citoyens dans le cadre de la crise énergétique.

Enfin, l’article 196 relatif à la loi du 28 novembre 2022 
“sur la protection des personnes qui signalent des viola-
tions au droit de l’Union ou au droit national constatées au 
sein d’une entité juridique du secteur privé” a pour objet 
de lever toute ambiguïté quant à la méthode de calcul 
du seuil de cinquante travailleurs en-dessous duquel les 
entreprises ne sont pas soumises à l’obligation de mettre 
en place un canal de signalement interne. Considérant 
que les obligations des entreprises de taille moyenne 
entrent en vigueur le 17 décembre 2023, cette clarifi-
cation doit être adoptée dans les meilleurs délais afin 
d’assurer une certaine sécurité juridique et de rassurer 
les entreprises et les travailleurs.

B. Proposition de loi modifiant le Code civil, visant 
à accorder la qualité de consommateur à certaines 
associations de copropriétaires (DOC 55 1372/001)

M. Maxime Prévot (Les Engagés), co-auteur de la 
proposition de loi, explique que lorsqu’un immeuble est 
la propriété de plusieurs copropriétaires, l’association 
des copropriétaires est chargée d’administrer l’immeuble 
et de le conserver de manière durable. Elle agit au nom 
et pour compte des copropriétaires qui composent 
l’association.

Dans bon nombre de cas, l’association est compo-
sée d’une large majorité de copropriétaires ayant eux-
mêmes la qualité de consommateur lorsqu’ils agissent 
à titre individuel. Pourtant, la qualité de consommateur 
n’est pas reconnue dans ce cas-là à l’association des 
copropriétaires, ce qui permet à certaines firmes lui 
fournissant des prestations d’imposer des conditions 
anormalement désavantageuses.

Les auteurs estiment cette situation anormale et 
la proposition de loi vise donc à accorder la qualité 
de consommateur à l’association des copropriétaires 
lorsque la moitié au moins de la valeur totale des parts 
est détenue par des membres pouvant se prévaloir de 
la qualité de consommateur.

C. Proposition de loi modifiant le Code  
de droit économique afin d’assurer l’obligation 
pour l’entreprise d’accepter le paiement en espèces  
du consommateur (DOC 55 3162/001)

Mme Leslie Leoni (PS), co-auteure de la proposition 
de loi, rappelle que depuis le 1er juillet 2022, il existe 
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1 juli 2022 wettelijk verplicht zijn om de consument een 
elektronisch betaalmiddel aan te bieden. Die maatregel 
werd iets meer dan een jaar geleden aangenomen in de 
commissie voor Economie, Consumentenbescherming 
en Digitale Agenda. Hoewel almaar meer consumenten 
vrijwillig elektronisch betalen, blijven veel verbruikers 
liever contant betalen. De spreekster ziet verschillende 
redenen:

— het is een gewoonte, met name onder ouderen;

— sommige mensen hebben moeilijker toegang tot 
elektronische betalingen, namelijk sociaal kwetsbare 
burgers, asielzoekers en personen aan de rand van de 
samenleving;

— het heeft een educatieve waarde, met name wanneer 
kinderen de boodschappen betalen in de buurtwinkel;

— het geeft de mensen meer controle over hun koop-
kracht. Veel huishoudens hebben immers moeite om 
elke maand rond te komen. Ze zetten daarom genoeg 
opzij om hun maandelijkse rekeningen te betalen (huur, 
gas, elektriciteit, water enzovoort), nemen het saldo op 
en verdelen dat over vier enveloppen (één per week) 
om hun lopende uitgaven tot het einde van de maand 
te betalen.

De spreekster benadrukt dat bankkaarten praktisch 
zijn, maar dat ze ook een valstrik kunnen zijn, en dat 
betalen in speciën een recht is. Ze vindt het jammer dat 
sommige handelszaken contante betalingen weigeren. 
Ze is van oordeel dat de regels duidelijk moeten worden 
gemaakt.

Ze wijst op de geldende Europese rechtsregels:

— de Europese Centrale Bank stelt dat eurobankbiljet-
ten en -munten nog steeds het enige wettige betaalmiddel 
zijn. Dat vloeit voort uit een Europese verordening en 
uit twee Europese aanbevelingen;

— het Hof van Justitie van de Europese Unie is even-
eens heel duidelijk: de ondernemingen mogen cash-
betalingen niet weigeren wanneer de consument geen 
ander betaalmiddel wil gebruiken. Alleen redenen van 
openbare orde kunnen verantwoorden dat een lidstaat 
contante betalingen beperkt, op voorwaarde dat die be-
perkingen in verhouding staan tot het nagestreefde doel.

Aldus beoogt het wetsvoorstel de voor de fysieke 
handelszaken geldende verplichting om contante beta-
lingen te aanvaarden (die krachtens het Europees recht 

une obligation légale pour les commerçants de mettre 
à disposition du consommateur un moyen de paiement 
électronique. C’est une mesure votée en commission 
Économie, il y a un peu plus d’un an. Même si de plus 
en plus de consommateurs utilisent et souhaitent utiliser 
le paiement électronique, il n’en reste pas moins que 
de nombreux consommateurs continuent de préférer le 
paiement en espèces. Elle cite plusieurs raisons:

— une question d’habitude, particulièrement pour les 
personnes âgées;

— les difficultés d’accès au paiement électronique 
des citoyens socialement vulnérables, des demandeurs 
d’asile, des personnes marginalisées;

— une valeur éducative, notamment quand des enfants 
se chargent du paiement en cash de courses dans des 
commerces de proximité;

— une dimension de maîtrise de son pouvoir d’achat: 
de nombreux ménages ont des difficultés pour boucler 
leur fin de mois. Ils réservent de quoi payer les factures 
mensuelles (loyer, gaz, électricité, eau…), retirent le 
solde disponible et divisent en quatre enveloppes (une 
par semaine) et ce afin d’arriver à payer leurs dépenses 
courantes jusqu’au bout du mois.

L’intervenante souligne que la carte de banque a un 
côté pratique, mais c’est aussi un piège et que payer en 
cash est un droit. Elle déplore que certains commerces 
refusent le paiement en espèces. Il est à ses yeux 
important de clarifier les règles.

Elle rappelle les règles de droit européen sur ce sujet:

— la Banque Centrale européenne précise que les bil-
lets de banque et pièces en euros sont toujours les seuls 
à avoir cours légal. Cela découle d’un règlement euro-
péen ainsi que de deux recommandations européennes;

— la Cour de Justice de l’Union européenne est éga-
lement très claire: les entreprises ne peuvent pas refuser 
les paiements en espèces lorsque le consommateur ne 
souhaite pas utiliser un autre moyen de paiement. Seuls 
des motifs d’ordre public peuvent justifier l’adoption par un 
État membre de restrictions aux paiements en espèces, 
pour autant que ces restrictions soient proportionnées 
à l’objectif poursuivi.

Le but de la proposition de loi est donc de clarifier dans 
la loi, l’obligation – déjà existante en vertu du droit euro-
péen – pour les commerces physiques d’accepter les 
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reeds bestaat) wettelijk te verduidelijken; daarnaast wordt 
voorzien in een sanctie (vergelijkbaar met de sanctie die 
werd ingevoerd voor de handelaars die elektronische 
betalingen weigeren te aanvaarden) voor de handelaars 
die de verplichting om betalingen in speciën te aanvaar-
den, niet naleven.

Aldus beoogt dit wetsvoorstel de burgers tegemoet 
te komen.

Mevrouw Leoni wijst erop dat uit een studie van de 
Europese Centrale Bank (ECB) blijkt dat een meerder-
heid van de Belgen het belangrijk vindt om met cash te 
kunnen betalen. Voorts zou volgens een onderzoek van 
Testaankoop driekwart van de consumenten de mening 
zijn toegedaan dat een handelaar geen cashgeld mag 
kunnen weigeren.

De PS-fractie wil via dit wetsvoorstel het Belgische 
wetgevingsarsenaal verduidelijken.

D. Wetsvoorstel teneinde te waarborgen  
dat energiepremies voor de levering van huisbrandolie 
of propaan in bulk effectief ontvangen worden door 
de rechthebbenden (DOC 55 3497/001)

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (N-VA), mede-in-
dienster van het wetsvoorstel, licht toe dat de federale 
overheden als antwoord op de stijging van de energie-
facturen verscheidene energiepremies hebben ingesteld. 
Die premie werd aan vele rechthebbenden geweigerd, 
hoewel ze hun aanvraag tijdig hadden ingediend, omdat 
hun energieleverancier niet de nodige informatie aan de 
FOD Economie had bezorgd. Voorts konden sommige 
rechthebbenden die een weigeringsbeslissing hadden 
gekregen omdat hun aanvraag niet volledig of niet cor-
rect was, hun aanvraag niet vervolledigen of verbeteren 
doordat de wettelijke deadline voor het (her)indienen van 
de aanvraag was overschreden. Dit wetsvoorstel beoogt 
dat de rechthebbenden met alle rechtsmiddelen zullen 
kunnen bewijzen dat er huisbrandolie of propaan in bulk 
op het adres van de aanvrager is geleverd en dat de 
deadline voor het vervolledigen of herindienen van elke 
aanvraag tot 31 augustus 2023 zal worden uitgesteld. 
De FOD Economie zou binnen de twee maanden volgend 
op de ontvangst van de aanvraag over de ontvankelijk-
heid ervan dienen te beslissen. Dankzij die maatrege-
len zouden meer rechthebbenden de energiepremies 
daadwerkelijk ontvangen.

paiements en espèces; il est également prévu une 
sanction (comparable à celle mise en place pour le 
refus d’accepter le paiement électronique) pour ceux 
qui commettent une infraction à l’obligation d’accepter 
le paiement en espèces du consommateur.

Cette proposition de loi rencontre les aspirations des 
citoyens.

Mme Leoni rappelle que selon une étude de la BCE, 
une majorité des Belges estiment important de pou-
voir payer en espèces. De même, selon une étude de 
Testachats, trois consommateurs sur quatre estiment 
qu’un commerçant ne doit pas pouvoir refuser le cash.

Le groupe PS souhaite par cette proposition de loi 
une clarification dans l’arsenal juridique belge.

D. Proposition de loi visant à garantir la perception 
effective des primes à l’énergie pour la livraison  
de gasoil ou de propane en vrac par les ayants droit 
(DOC 55 3497/001)

Mme Anneleen Van Bossuyt (N-VA), co-auteure de la 
proposition de loi, explique que les autorités fédérales 
ont instauré différentes primes à l’énergie en réponse 
à la hausse des factures énergétiques. De nombreux 
ayants droit qui ont introduit leur demande en temps 
utile ont toutefois essuyé un refus, car leur fournisseur 
d’énergie n’avait pas transmis les informations néces-
saires au SPF Économie. Par ailleurs, certains ayants 
droit ont reçu une décision de refus, parce que leur 
demande n’était pas complète ou correcte, mais n’ont 
pas pu compléter ou corriger leur dossier, étant donné 
que la date limite légale pour (ré)introduire une demande 
était dépassée. Cette proposition de loi prévoit que les 
ayants droit pourront prouver par toutes voies de droit 
qu’il y a eu une livraison de gasoil ou de propane en 
vrac à l’adresse du demandeur et que la date limite 
pour compléter ou réintroduire toute demande sera 
reportée au 31 août 2023. Le SPF Économie devra 
également statuer sur la recevabilité de la demande 
dans les deux mois suivant sa réception. Grâce à ces 
mesures, davantage d’ayants droit pourront percevoir 
effectivement les primes à l’énergie.
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E. Wetsvoorstel tot wijziging van het Wetboek  
van economisch recht, ter verankering van het recht 
van de consument om met contant geld te betalen 
(DOC 55 3557/001)

Dit wetsvoorstel strekt ertoe te waarborgen dat de 
consument bij een verkoop waarbij de handelaar fy-
siek aanwezig is, het recht heeft om met baar geld te 
betalen. Er zouden uitzonderingen gelden wanneer de 
handelaar veiligheidsredenen kan inroepen, wanneer 
een vermoeden bestaat dat vervalst geld gebruikt, wan-
neer de gangbare prijzen het bedrag van 3.000 euro 
overschrijden, alsook bij bijzondere, door de Koning 
verleende afwijkingen van dat recht.

F. Wetsvoorstel tot wijziging van het Wetboek van 
economisch recht en de wet van 18 september 2017 
tot voorkoming van het witwassen van geld en 
de financiering van terrorisme en tot beperking 
van het gebruik van contanten, ter verankering  
van het recht op contant geld als geldig betaalmiddel 
en tot verhoging van het plafond voor transacties 
met contant geld (DOC 55 3638/001)

De heer Reccino Van Lommel (VB), mede-indiener 
van het wetsvoorstel, licht toe dat de consumenten om 
diverse redenen blijven vasthouden aan de mogelijkheid 
om met cash te betalen. Niet iedereen heeft toegang tot 
elektronische betaalmiddelen en heel wat mensen hechten 
belang aan de privacy die de contante betaling geeft. 
Ook in de economie speelt contant geld een belangrijke 
rol: het fungeert als ultieme betalingsmogelijkheid en 
zorgt voor vertrouwen en veiligheid.

De huidige regelgeving laat te veel uitzonderingen 
toe op het recht op contante betaling en er zijn te weinig 
controles op de naleving ervan. Het recht op de betaling 
in speciën dient daarom uitdrukkelijk in de wetgeving te 
worden verankerd. Wegens de stijging van de kosten van 
het levensonderhoud wordt bovendien voorgesteld om 
het plafond voor transacties met baar geld te verhogen 
tot 5.000 euro.

III. — ALGEMENE BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) merkt vooreerst 
op dat het wetsontwerp ertoe strekt een hele resem 
bijzondere economische wetten aan te passen op het 
stuk van de handhaving. De beoogde verduidelijkingen 
alsook de toevoeging van de procedure tot administra-
tieve vervolging komt de N-VA-fractie wenselijk voor. 

E. Proposition de loi modifiant le Code de droit 
économique, garantissant le droit à payer en espèces 
pour le consommateur (DOC 55 3557/001)

Cette proposition de loi vise à garantir le droit pour le 
consommateur de pouvoir payer en espèces, lorsqu’il 
est physiquement en présence du commerçant. Des 
exceptions sont prévues lorsque des raisons de sécurité 
peuvent être invoquées par le commerçant, lorsqu’il y a 
suspicion d’utilisation de fausse monnaie, lorsque les 
prix pratiqués habituellement dépassent le montant de 
3.000 euros et en cas de dérogation spéciale accordée 
par le Roi.

F. Proposition de loi modifiant le Code de 
droit économique et la loi du 18 septembre 2017 
relative à la prévention du blanchiment de capitaux  
et du financement du terrorisme et à la limitation  
de l’utilisation des espèces, en vue d’ancrer le droit 
d’utiliser les espèces comme moyen de paiement 
valable et de relever le plafond des transactions  
en espèces (DOC 55 3638/001)

M. Reccino Van Lommel (VB), co-auteur de la pro-
position de loi, explique que pour diverses raisons, les 
consommateurs restent attachés à la possibilité de payer 
en espèces. Tout le monde n’a pas accès aux moyens 
de paiement électroniques et de nombreuses personnes 
attachent de l’importance au respect de la vie privée que 
garantit le paiement en espèces. Les espèces jouent 
également un rôle important dans l’économie: elles 
représentent la possibilité de paiement ultime et sont 
une source de confiance et de sécurité.

La réglementation en vigueur autorise de trop nom-
breuses exceptions au droit de payer en espèces. En 
outre, son respect est trop peu contrôlé. C’est pourquoi 
il convient d’ancrer le droit de payer en espèces dans 
la législation. Compte tenu de l’augmentation du coût 
de la vie, il est de surcroît proposé de porter le plafond 
des transactions en espèces à 5.000 euros.

III. — DISCUSSION GÉNÉRALE

A. Questions et observations des membres

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) fait tout d’abord 
observer que le projet de loi à l’examen vise à modifier 
toute une série de lois économiques spécifiques sur le 
plan de leur application. Les clarifications prévues ainsi 
que l’ajout de la procédure de poursuite administrative 
semblent souhaitables aux yeux du groupe N-VA. Le 
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Kan de vice-eersteminister wel aangeven waarom deze 
wijziging nu met hoogdringendheid wordt doorgevoerd? 
Kwam er een vraag vanuit het openbaar ministerie, dat 
wil ontlast worden?

Wat de ontworpen verplichting betreft voor ondernemin-
gen om cashgeld te aanvaarden, vervat in artikel 17 van 
het wetsontwerp, meent de spreekster dat ondernemingen 
de keuzemogelijkheid zouden moeten hebben om al dan 
niet cash te aanvaarden. Ondernemers verplichten om 
cash geld te aanvaarden zou ons terug in de tijd kata-
pulteren. Uiteraard dienen ondernemingen die cashgeld 
niet aanvaarden dit duidelijk en op voorhand kenbaar te 
maken. De Europese Commissie heeft hieromtrent een 
voorstel van verordening gepubliceerd1. Volgt de vice-
eersteminister dit initiatief op? Als de verordening wordt 
aangenomen, zal de ontworpen nationale bepaling dan 
niet in strijd zijn met het EU-recht?

Artikel 18 wil ondernemingen ertoe verplichten om 
bij verkoop op afstand minstens twee leveropties te 
bieden voor de goederen die zij te koop aanbieden. 
Dat ondernemingen bij e-commerce minstens twee 
leveringswijzen dienen aan te bieden, lijkt de spreekster 
vanuit het oogpunt van de noodzakelijke verduurzaming 
een goede maatregel. Er wordt voldoende keuzevrij-
heid aan de ondernemingen gelaten in de keuze van 
de leveropties die ze aanbieden en de tarieven die ze 
hanteren zijn uiteraard vrij. Bovendien brengen veel 
ondernemingen dit nu reeds in de praktijk. Ook de 
uitzonderingen die worden opgenomen zijn logisch en 
redelijk. Overeenkomstig paragraaf 2 van het ontworpen 
artikel VI.45/2 van het WER kan in één leveringswijze 
worden voorzien “indien er objectieve redenen eigen 
aan de aangekochte goederen of eigen aan de plaats 
waar de aangekochte goederen geleverd of gebruikt 
worden” voorhanden zijn. In de toelichting worden wel-
iswaar enkele voorbeelden aangestipt, maar kan de 
vice-eersteminister verduidelijken hoe het bestaan van 
“objectieve redenen” concreet zal worden nagegaan?

Verder merkt de spreekster op dat er ook wordt gewerkt 
aan duurzaamheidstools die online beschikbaar worden 
gesteld opdat de consument een duurzaamheidsreflex 
kan incorporeren bij het kiezen van de leveringswijze. 
Wat is hier de stand van zaken en het tijdspad?

De artikelen 19, 21 en 22 strekken ertoe om bepaalde 
beschermingsmaatregelen die in het WER bepaald zijn 
voor consumenten en ondernemingen ook van toepassing 
te maken op verenigingen van mede-eigenaars (VME). 
De adviezen die in het verleden werden ingewonnen 

1 Voorstel voor een verordening van het Europees Parlement en de 
Raad inzake eurobankbiljetten en -munten als wettig betaalmiddel 
(COM/2023/364 final).

vice-premier ministre pourrait-il toutefois indiquer pour-
quoi ces modifications doivent tout à coup être mises en 
œuvre en urgence? Y a-t-il eu une demande du ministère 
public, qui souhaite être déchargé?

En ce qui concerne la proposition visant à obliger les 
entreprises à accepter les paiements en espèces, prévue 
à l’article 17 du projet de loi, l’intervenante estime que 
les entreprises devraient avoir le choix d’accepter ou 
non l’argent liquide. Obliger les entreprises à accepter 
les paiements en espèces nous ferait faire un bond en 
arrière dans le temps. Il est évident que les entreprises 
qui n’acceptent pas l’argent liquide doivent le faire savoir 
clairement et à l’avance. La Commission européenne 
a d’ailleurs publié une proposition de règlement à cet 
égard1. Le vice-premier ministre suit-il cette initiative? Si le 
règlement est adopté, la disposition nationale proposée ne 
sera-t-elle alors pas contraire à la législation européenne?

L’article 18 vise à obliger les entreprises à proposer au 
moins deux options de livraison pour les biens qu’elles 
vendent dans le cadre de la vente à distance. Le fait que 
les entreprises disposant d’un canal de vente en ligne 
doivent proposer au moins deux options de livraison est, 
selon l’intervenante, une bonne mesure du point de vue 
de la durabilité. Les entreprises disposent en effet d’une 
liberté de choix suffisante en ce qui concerne les options 
de livraison qu’elles proposent, et les tarifs qu’elles 
pratiquent sont évidemment libres. De nombreuses 
entreprises le font d’ailleurs déjà dans la pratique. De 
même, les exceptions prévues sont également logiques 
et raisonnables. Conformément au paragraphe 2 de 
l’article VI.45/2 du CDE, un seul mode de livraison pourra 
être proposé “s’il existe des raisons objectives propres 
aux biens achetés ou au lieu où les biens achetés sont 
livrés ou utilisés”. Bien que quelques exemples soient 
mentionnés dans les développements du projet de loi, 
l’intervenante demande au vice-premier ministre s’il peut 
préciser comment l’existence de “raisons objectives” 
sera concrètement vérifiée?

L’intervenante relève en outre que des outils de dura-
bilité sont en cours d’élaboration. Ces outils seront mis 
en ligne afin que le consommateur puisse adopter un 
réflexe de durabilité dans le choix du mode livraison. 
Quel est l’état d’avancement de ces travaux et quel est 
le calendrier prévu à cet égard?

Les articles 19, 21 et 22 visent à rendre certaines 
mesures protections que le CDE destine aux consom-
mateurs et aux entreprises également applicables aux 
associations de copropriétaires (ACP). Les avis sollici-
tés par le passé sur la proposition de loi jointe DOC 55 

1 Proposition de règlement du Parlement européen et du Conseil 
relatif au cours légal des billets de banque et des pièces en euros 
(COM/2023/364 final).
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omtrent het toegevoegde wetsvoorstel DOC 55 1372/001, 
dat in een gelijkaardige maatregel voorziet, waren alle 
bijzonder negatief. In dat wetsvoorstel werd ervoor ge-
opteerd om een bepaling in het Burgerlijk Wetboek in 
te voegen. In het wetsontwerp wordt gekozen voor een 
aanpassing van het WER, wat de betere optie is, hoewel 
er hieromtrent toch ook een aantal bedenkingen dienen 
te worden gemaakt.

Een van de uitgangspunten van het consumenten-
recht wordt in feite op de helling gezet. Als de VME 
de hoedanigheid van consument wordt toegekend zou 
dat het enige geval zijn waarin een rechtspersoon een 
consument zou zijn. Dit zou zelfs voor grondwettelijk-
heidsproblemen kunnen zorgen, met name op het stuk 
van het gelijkheidsbeginsel. Indien de rechtspersoonlijk-
heid van de VME in het gedrang wordt gebracht, dan 
zouden vorderingen namens of tegen de VME opnieuw 
door alle mede-eigenaars individueel ingediend moeten 
worden. Ook premie-aanvragen namens de collectiviteit 
zouden niet langer mogelijk zijn. Dit kan geenszins de 
bedoeling zijn.

Een VME is noch een consument, noch een on-
derneming (in de zin van boek VI van het WER). Dat 
was destijds een bewuste keuze van de wetgever. Dit 
maakt dat VME’s inderdaad niet dezelfde bescherming 
genieten als consumenten (of als ondernemingen, in 
bepaalde gevallen).

De FOD Economie zou meldingen ontvangen van 
VME’s die met onrechtmatige bedingen worden ge-
confronteerd of die zich in een zwakke positie bevinden 
ten opzichte van leveranciers. Ook de Confederatie van 
Immobiliënberoepen Vlaanderen (CIB) en de Unie van 
Syndici (UVS) steunen de achterliggende motieven 
en achten een betere bescherming voor VME’s in hun 
contracten met ondernemingen noodzakelijk. Daarom 
lijkt een oplossing wel aan de orde. Om de VME’s meer 
bescherming te bieden bij overeenkomsten met on-
dernemingen, verdient het dan ook de voorkeur om 
bepaalde beschermingsregels uit het WER rechtstreeks 
toe te kennen aan VME’s, eerder dan via het Burgerlijk 
Wetboek delen van het WER daarop van toepassing 
te verklaren. Op die manier wordt immers niet geraakt 
aan de rechtspersoonlijkheid, en ook vanuit legistiek 
oogpunt is dit een betere optie.

Niettemin stelt de N-VA-fractie zich de vraag of de 
ontworpen regeling niet tot bepaalde ongewenste ge-
volgen kan leiden of onvoorziene juridische implica-
ties kan hebben. Kan de vice-eersteminister daarop 
dieper ingaan? De Raad van State stelt in zijn advies 
(DOC 55 3665/001, pp. 205-206) dat voor de uitbreiding 
van het beschermingsregime weliswaar geen bezwaar 
rijst vanuit het Europees recht, maar dat de uitbreiding 

1372/001, qui prévoit une mesure similaire, ont tous 
été particulièrement négatifs. Cette proposition de loi 
optait pour l’insertion d’une disposition dans le Code 
civil. Le projet de loi à l’examen opte en revanche pour 
une modification du CDE, ce qui est la meilleure option, 
même certaines réserves doivent être formulées.

Les dispositions en projet remettent en fait un des 
principes de base du droit des consommateurs en 
question. Si les ACP étaient qualifiées de consomma-
teurs, il s’agirait du seul cas où une personne morale est 
considérée comme un consommateur. Cette situation 
pourrait même entraîner des problèmes de conformité à 
la Constitution en ce qui concerne le principe d’égalité. 
Si la personnalité juridique de l’ACP était menacée, les 
actions en son nom ou contre elle devraient être réin-
troduites individuellement par l’ensemble des coproprié-
taires. Les demandes de prime au nom de la collectivité 
ne seraient plus possibles non plus. Il convient d’éviter 
cette situation.

L’ACP n’est ni un consommateur, ni une entreprise 
(au sens du livre VI de CDE). Cela résulte d’un choix 
conscient du législateur à l’époque. En conséquence, les 
ACP ne bénéficient en effet pas de la même protection 
que les consommateurs (ou que les entreprises dans 
certains cas).

Le SPF Économie recevrait des notifications d’ACP 
qui sont confrontées à des clauses irrégulières ou qui se 
trouvent dans une position de faiblesse par rapport aux 
fournisseurs. La Confederatie van Immobiliënberoepen 
Vlaanderen (CIB) et l’Unie van Syndici (UVS) soutiennent 
également les motifs sous-jacents et estiment qu’il 
convient de renforcer la protection des ACP dans leurs 
contrats avec des entreprises. C’est pourquoi une solu-
tion semble à l’ordre du jour. Afin d’offrir davantage de 
protection aux ACP dans les contrats qui les lient à des 
entreprises, il s’indique d’appliquer directement certaines 
règles de protection du Code de droit économique aux 
ACP, plutôt que de leur rendre applicables certaines 
parties du CDE au travers du Code civil. Cette solution 
permettrait en effet de ne pas toucher à la personnalité 
juridique et constitue également une meilleure option 
sous l’angle légistique.

Le groupe N-VA se demande toutefois si la régle-
mentation en projet ne peut pas entraîner des consé-
quences indésirables ou des implications juridiques 
imprévues. Le vice-premier ministre pourrait-il examiner 
ce point en détail? Le Conseil d’État indique dans son 
avis (DOC 55 3665/001, pp. 205-206) que l’extension du 
régime de protection ne soulève pas d’objection du point 
de vue du droit européen, mais que cette extension doit 
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moet worden verantwoord in het licht van het gelijkheids-
beginsel: waarom zou een VME een meer verregaande 
bescherming dienen te worden geboden dan een vzw 
die geen economische activiteiten verricht en waarvan 
eveneens kan worden gesteld dat ze zich in een zwakke 
positie bevindt wanneer ze overeenkomsten sluit? Ook 
het criterium van het al dan niet minstens vijfenzeventig 
procent bestemd zijn voor bewoning kan aanleiding 
geven tot rechtszonzekerheid. De gemachtigde van de 
minister geeft hierop een zeer omstandig antwoord, maar 
toch blijft er rechtsonzekerheid bestaan, onder meer 
doordat het beschermingsregime ook van toepassing 
is op lopende overeenkomsten.

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (N-VA) gaat in op 
de ontworpen wijzigingen inzake de toekenning van 
energiepremies (artikelen 194 en 195, en 197 en 198), 
welke de aanleiding vormen voor de koppeling van het 
wetsvoorstel DOC 55 3497/001. Een kakofonie aan ener-
giepremies heeft ervoor gezorgd dat gezinnen te lang 
moeten wachten op hun premie en dat de FOD Economie 
de aanvragen moeilijk kan bijhouden. Daarnaast zijn er 
ook tal van technische problemen. De N-VA diende bijna 
twee jaar geleden een wetsvoorstel in dat voorzag in 
een veel eenvoudigere en effectievere oplossing, na-
melijk een belastingvermindering van 500 euro voor elk 
huishouden dat niet in aanmerking komt voor het sociaal 
tarief (DOC 55 2450/001). Daarmee werd geen rekening 
gehouden. In de zomer van 2023 heeft de N-VA-fractie 
dan het eerstgenoemde wetsvoorstel ingediend, dat 
ervoor moet zorgen dat alle rechthebbenden alsnog de 
energiepremie krijgen waarop ze recht hebben.

Het wetsvoorstel DOC 55 3497/001 strekt ertoe de 
maximumtermijnen voor de vervollediging of herindie-
ning van de aanvraag van de premie voor de aanschaf 
van hetzij huisbrandolie of propaan, hetzij pellets, te 
verlengen. In het wetsontwerp is ervoor geopteerd om 
die maximumtermijn te schrappen (artikelen 194 en 197). 
Daarmee kan de spreekster leven.

Wat ze evenwel onaanvaardbaar vindt, is dat tevens de 
maximumtermijn voor de behandeling van de aanvragen 
door de FOD Economie wordt geschrapt (artikelen 195 en 
198). In de toelichting staat daaromtrent te lezen: “Gezien 
de onvoorziene complexiteit van de behandeling van de 
aanvragen en de daaruit voortvloeiende achterstand, 
moet de FOD Economie over een langere en redelijke 
termijn beschikken om deze aanvragen te behandelen” 
(DOC 55 3665/001, pp. 108 en 109). Dat is een probleem 
dat deze regering zélf heeft gecreëerd en waarvoor de 
N-VA meermaals heeft gewaarschuwd; de consument 
mag daarvan niet het slachtoffer worden.

être justifiée au regard du principe d’égalité: pourquoi 
conviendrait-il d’accorder une protection plus étendue 
à une ACP qu’à une ASBL qui n’exerce pas d’activités 
économiques et qui se trouve aussi dans une position 
de faiblesse au moment de conclure un contrat? Le 
critère de moins que septante-cinq pour cent ou d’au 
moins septante-cinq pour cent affectés à l’habitation peut 
également être source d’insécurité juridique. Le délégué 
du ministre a donné une réponse circonstanciée à ce 
sujet, mais l’insécurité juridique demeure, notamment 
parce que le régime de protection s’applique aussi aux 
contrats en cours.

Mme Anneleen Van Bossuyt (N-VA) aborde les modi-
fications en projet à propos de l’octroi des primes à 
l’énergie (articles 194 et 195 et articles 197 et 198), 
lesquelles justifient la jonction avec la proposition de 
loi DOC 55 3497/001. La cacophonie qui règne en 
matière de primes à l’énergie a fait que les ménages 
sont confrontés à des délais excessivement longs pour 
obtenir leur prime et que le SPF Économie parvient 
difficilement à suivre les demandes. À cela s’ajoute une 
multitude de problèmes techniques. La N-VA a déposé 
il y a près de deux ans une proposition de loi prévoyant 
une solution nettement plus simple et plus efficace sous 
la forme d’une réduction d’impôt de 500 euros accor-
dée aux ménages qui ne bénéficient pas du tarif social 
(DOC 55 2450/001). Il n’en a pas été tenu compte. À l’été 
2023, le groupe N-VA a alors déposé la proposition de 
loi citée en premier, visant à garantir à tous les ayants 
droits de pouvoir encore percevoir la prime à l’énergie 
à laquelle ils ont droit.

La proposition de loi DOC 55 3497/001 vise à pro-
longer la date limite pour compléter ou réintroduire 
toute demande de prime pour l’acquisition de gasoil 
ou de propane, ou de pellets. Le projet de loi a choisi 
de supprimer ce délai maximum (articles 194 et 197). 
L’intervenante peut s’en accommoder.

Ce qu’elle trouve inacceptable en revanche, c’est que 
le délai maximum pour le traitement des demandes par 
le SPF Économie soit également supprimé (articles 195 
et 198). Dans l’exposé des motifs, on lit ceci: “Au vu des 
complexités imprévues dans le traitement des demandes 
et du retard conséquemment accumulé, le SPF Économie 
doit disposer d’un délai allongé et raisonnable pour le 
traitement de ces demandes” (DOC 55 3665/001, pp. 
107, 108 et 109). Il s’agit d’un problème que ce gouver-
nement a lui-même créé et au sujet duquel la N-VA a 
mis plusieurs fois en garde: ce système ne peut se faire 
au détriment du consommateur.
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De heer Michael Freilich (N-VA) herinnert eraan 
dat dankzij constructieve samenwerking binnen deze 
commissie de wetgeving omtrent de basisbankdienst 
voor ondernemingen is kunnen aangenomen worden 
(DOC 55 0619/001). Deze wetgeving is sinds een aan-
tal maanden van kracht en de praktijk heeft een aantal 
verbeterpunten aan het licht gebracht. Naar aanleiding 
daarvan wordt in artikel 24 van het wetsontwerp voor-
gesteld dat het voorhanden zijn van twee (en niet drie) 
weigeringsbeslissingen en een (of meerdere) beslissingen 
tot opzegging van de rekening voldoende is om, naast de 
vereisten als bedoeld in artikel VII.59/5 van het WER, een 
aanvraag te kunnen indienen bij de basisbankdienstkamer.

De heer Freilich stelt daarnaast nog enkele wijzigingen 
voor, die een antwoord bieden op een aantal problemen 
die in de afgelopen maanden aan de oppervlakte zijn 
gekomen.

Een eerste heeft betrekking op de tarieven die de 
banken hanteren. Het is bekend dat de banken niet 
warmliepen voor de basisbankdienst. Ze hebben een 
creatieve manier gevonden om die te omzeilen. Het komt 
namelijk voor dat banken honderden euro’s per maand 
vragen aan ondernemingen om de basisbankdienst te 
kunnen gebruiken. De heer Freilich stelt voor dat als on-
dernemingen hun bankrekening hoofdzakelijk gebruiken 
voor SEPA-transacties, banken geen bijkomende kosten 
mogen aanrekenen bovenop de normale tarieven. Voor 
ondernemingen die veel buiten de SEPA-zone actief 
zijn, waarvoor de compliancekosten hoger zijn, kan de 
bank extra kosten aanrekenen, maar die dienen wel 
redelijk te zijn.

Verder stelt men vast dat ondernemingen of diploma-
tieke zendingen die banken vragen om een bankrekening 
te openen, soms geen antwoord ontvangen vanwege de 
banken, althans niet op papier. Ze weigeren met andere 
woorden een weigeringsbeslissing te nemen en over te 
maken. Aangezien de onderneming of de diplomatieke 
zending drie weigeringen moet kunnen voorleggen, wordt 
de betrokken onderneming of diplomatieke zending er-
van weerhouden om een basisbankdienst te verkrijgen. 
Om paal en perk te stellen aan deze praktijk, stelt de 
heer Freilich voor dat het ontbreken van een reactie van 
de kredietinstelling op een aanvraag wordt gelijkgesteld 
met een weigering.

Wettelijk is bepaald dat zodra de aanvraag voor de 
basisbankdienst ontvankelijk is verklaard, de basisbank-
dienstkamer het dossier moet voorleggen aan de Cel 
voor Financiële Informatieverwerking (CFI) voor een 
verplicht advies. Recent merkte de Raad van State op 
dat de CFI niet steeds een advies uitbrengt. Het komt 
voor dat de CFI wel reageert, maar geen positief of 

M. Michael Freilich (N-VA) rappelle que grâce à une 
coopération constructive au sein de cette commission, 
la législation relative au service bancaire de base pour 
les entreprises a pu être adoptée (DOC 55 0619/001). 
Cette législation est en vigueur depuis plusieurs mois 
et la pratique a révélé un certain nombre de points à 
améliorer. Dans cette optique, l’article 24 du projet de 
loi prescrit que la preuve de deux décisions de refus 
(et non trois) et d’une (ou plusieurs) décision(s) de clô-
ture de compte suffit, en plus des conditions prévues 
à l’article VII.59/5 du Code de droit économique, pour 
qu’une demande soit introduite auprès de la chambre 
du service bancaire de base.

M. Freilich propose par ailleurs encore quelques 
changements qui répondront à certains problèmes qui 
sont apparus ces derniers mois.

Un premier concerne les tarifs pratiqués par les 
banques. Tout le monde sait que les banques n’étaient 
guère enthousiastes à l’idée de créer un service ban-
caire de base. Elles ont trouvé un moyen créatif de 
contourner le problème. Il n’est pas rare en effet que les 
banques facturent aux entreprises des centaines d’euros 
par mois pour pouvoir utiliser le service bancaire de base. 
M. Freilich propose que si les entreprises utilisent leur 
compte bancaire principalement pour les transactions 
SEPA, les banques ne puissent pas facturer des frais 
supplémentaires en plus des tarifs habituels. Pour les 
entreprises très actives en dehors de la zone SEPA, 
pour lesquelles les coûts de mise en conformité sont 
plus élevés, la banque pourrait facturer des frais sup-
plémentaires, mais ceux-ci doivent rester raisonnables.

On constate en outre que les entreprises ou les mis-
sions diplomatiques qui demandent aux banques l’ouver-
ture d’un compte bancaire ne reçoivent parfois pas de 
réponse de ces dernières, du moins pas sur papier. En 
d’autres termes, les banques ne veulent pas prendre ni 
transmettre une décision de refus. Comme l’entreprise ou 
la mission diplomatique doit être en mesure de produire 
trois refus, elle se trouve dans l’impossibilité d’obtenir 
un service bancaire de base. Pour mettre un terme à 
cette pratique, M. Freilich propose que l’absence de 
réponse de l’établissement de crédit à une demande 
soit assimilée à un refus.

La loi prévoit que, dès que la demande du service 
bancaire de base a été déclarée recevable, la chambre 
du service bancaire de base doit soumettre le dossier à la 
Cellule de Traitement des Informations Financières (CTIF) 
pour avis obligatoire. Récemment, le Conseil d’État a fait 
remarquer que la CTIF ne rendait pas toujours un avis. 
Il arrive qu’elle réagisse mais n’émette pas d’avis positif 
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negaties advies verstrekt. Daarom stelt de spreker voor 
te bepalen dat enkel een negatief advies van de CFI de 
basisbankdienstkamer ontslaat van de verplichting een 
in België gevestigde kredietinstelling aan te wijzen als 
basisbankdienstaanbieder.

Ten slotte stelt de heer Freilich een wijziging voor 
aangaande de termijn gedurende dewelke de bank 
volgens het koninklijk besluit van 16 december 2022 een 
onderzoek kan voeren naar de klant zelf. In de praktijk 
stelt men vast dat banken dit onderzoek soms maan-
den rekken. Het KB bevat immers geen maximumter-
mijn. Om te vermijden dat ondernemingen en diplo-
matieke zendingen maanden aan het lijntje worden  
gehouden – de spreker kan dit met concrete voorbeelden 
staven – stelt hij voor dat de bank dit onderzoek binnen 
een termijn van 30 dagen moet afronden.

De heer Christophe Lacroix (PS) vindt dat er hele 
goede zaken in dit wetsontwerp staan, zoals de ver-
plichting voor handelaars om betalingen in baar geld 
van de klant te aanvaarden (artikel 17 van het wetsont-
werp). Sinds juli 2022 moeten handelaars aan consu-
menten een elektronisch betaalmiddel ter beschikking 
stellen; de PS-fractie heeft die maatregel gesteund 
(DOC 55 2472/009, blz. 9). Hij stelt echter vast dat veel 
mensen de voorkeur blijven geven aan baar geld, hetzij 
uit gewoonte (oudere mensen), hetzij omdat ze moeilijk 
toegang tot elektronische betaling krijgen (bijvoorbeeld 
wegens bankuitsluiting van migranten en van de meest 
kwetsbaren). Bovendien heeft het gebruik van baar geld 
educatieve waarde en biedt het een mogelijkheid om 
bestedingen in toom te houden.

Met cash betalen moet een recht blijven. Alle studies 
(ECB, Testaankoop) bevestigen dat een meerderheid 
van de Belgen het belangrijk vindt om in speciën te 
kunnen blijven betalen.

Wat de toepassingssfeer van de maatregel betreft, 
heeft de tekst het over “onderneming” in brede zin. De 
spreker zou dat begrip beter afgebakend willen zien en 
vraagt zich af of met “onderneming” eveneens overheids-
bedrijven (zoals de NMBS) worden bedoeld.

Wat e-commerce betreft, vindt het lid het positief dat 
ervoor wordt gekozen om de pakketbezorging duurzamer 
te maken door de consument minstens twee verschil-
lende leveringswijzen aan te bieden (artikel 18 van het 
wetsontwerp). Onlangs werden in de plenaire vergadering 
van de Kamer maatregelen aangenomen ter verbetering 
van de arbeidsvoorwaarden van alle pakketbezorgers in 
België, ter bestrijding van de sociale en fiscale fraude en 
ter bevordering van eerlijke concurrentie. Hier worden 

ni négatif. Dès lors, l’intervenant propose de prévoir que 
seul un avis négatif de la CTIF dispensera la chambre 
du service bancaire de base de l’obligation de désigner 
un établissement de crédit établi en Belgique comme 
prestataire du service bancaire de base.

Enfin, M. Freilich propose une modification concer-
nant la période pendant laquelle, en vertu de l’arrêté 
royal du 16 décembre 2022, la banque peut enquêter 
elle-même sur le client. Dans la pratique, on constate 
que les banques prolongent parfois cette enquête pen-
dant des mois. En effet, l’arrêté royal ne prévoit pas de 
délai maximum. Pour éviter que des entreprises et des 
missions diplomatiques doivent attendre pendant des  
mois – l’intervenant peut l’étayer par des exemples 
concrets –, il propose que la banque doive clôturer cette 
enquête dans un délai de 30 jours.

M. Christophe Lacroix (PS) estime qu’il y a vraiment 
de bonnes choses dans ce projet de loi, comme l’obli-
gation pour les commerçants d’accepter le paiement en 
espèce par le consommateur (article 17 du projet de loi). 
Depuis juillet 2022, les commerçants doivent mettre à 
disposition du consommateur un moyen de paiement 
électronique: c’est une mesure que le groupe PS a 
soutenu (DOC 55 3162/001). Il constate néanmoins que 
beaucoup de gens continuent à préférer le cash, soit 
par habitude (les personnes plus âgées), soit en raison 
de difficultés d’accès au paiement électronique (comme 
l’exclusion bancaire des migrants, des plus vulnérables), 
mais aussi parce qu’il y a une valeur éducative au cash 
et une dimension de maîtrise de son pouvoir d’achat.

Payer en cash doit rester un droit: toutes les études 
(BCE, Testachats) confirment que pour une majorité 
de Belges, c’est important de maintenir le paiement en 
espèces.

En ce qui concerne le champ d’application de la 
mesure, le texte parle “d’entreprise” au sens large. Il 
demande de clarifier les contours et si ça concerne aussi 
les entreprises publiques (comme la SNCB)?

Sur l’e-commerce, rendre la livraison de colis postaux 
plus durable, en donnant au consommateur le choix 
entre au moins deux options de livraison (article 18 du 
projet de loi) est un choix positif. Des mesures ont été 
récemment votées en séance plénière pour améliorer les 
conditions de travail de tous les livreurs de colis postaux 
en Belgique, lutter contre la fraude sociale et fiscale et 
établir une concurrence équitable. Ici, on renforce les 
droits du consommateur, avec une mesure qui vise à 
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de rechten van de consument uitgebreid via een maat-
regel die ertoe strekt de milieu-impact tijdens de laatste 
kilometer van de levering te verkleinen.

De heer Lacroix vindt de uitbreiding van de consumen-
tenbescherming tot de verenigingen van mede-eigenaars 
(artikelen 19, 21 en 22 van het wetsontwerp) een goede 
maatregel, waarnaar het Nationaal eigenaars- en Mede-
eigenaarssyndicaat (NEMS) uitkeek. Voortaan zal het dus 
gedaan zijn met uitwassen en oplichterij in contracten voor 
bijvoorbeeld liftherstellingen, de vervanging van ramen 
of dakreparaties. Voorts worden sommige bepalingen uit 
boek VI van het Wetboek van economisch recht (inzon-
derheid de bescherming tegen onrechtmatige bedingen) 
via het wetsontwerp van toepassing op verenigingen van 
mede-eigenaars. Volgens de heer Lacroix kan het nuttig 
zijn het consumentenbeschermingsaspect van andere 
rechtsdomeinen tot verenigingen van mede-eigenaars 
uit te breiden. Hij denkt daarbij aan de banken, die ver-
enigingen van mede-eigenaars uitsluiten of die hun veel 
geld aanrekenen voor een bankrekening. Dat zou moeten 
worden opgenomen in boek VII van het Wetboek van 
economisch recht, dat bepalingen inzake betaalrekenin-
gen en de basisbankdienst bevat. De PS-fractie heeft 
daartoe een wetsvoorstel ingediend (DOC 55 1905/001). 
Het zou nuttig zijn mocht dat wetsvoorstel zijn beslag 
kunnen krijgen.

De heer Lacroix heeft het vervolgens over de aan-
passing van het recht inzake de vennootschappen voor 
auteursrechtenbeheer. Het is de bedoeling de belangen 
van de rechthebbenden beter te verdedigen.

Tot slot zou de Economische Inspectie meer armslag 
krijgen. In meer dan twintig verschillende wetten worden 
bepalingen eenvormig gemaakt, opdat de Economische 
Inspectie graduele sancties zou kunnen toepassen. Voor 
het toezicht op de naleving van het economisch recht 
is dat een goede aanpak.

De heer Reccino Van Lommel (VB) gaat nader in op 
artikel 17 van het wetsontwerp, dat een onderwerp be-
treft waarover hij de vice-eersteminister al herhaaldelijk 
heeft ondervraagd.

Sinds 1 juli 2022 moeten alle ondernemingen hun parti-
culiere klanten ten minste één elektronisch betaalsysteem 
aanbieden. Deze verplichting is wettelijk verankerd en er 
is ook een sanctieregeling aan gekoppeld. Zulke wettelijke 
verankering voor contante betalingen ontbrak tot dusver. 
Net als enkele andere fracties heeft het VB hieromtrent 
een wetsvoorstel ingediend (DOC 55 3638/001), dat aan 
het voorliggende wetsontwerp is gekoppeld.

Het wetsvoorstel van de VB-fractie wil niet enkel het 
recht op de contante betaling inschrijven in de wet maar 

réduire l’impact environnemental de la livraison sur le 
dernier kilomètre.

Sur l’extension de la protection des consommateurs 
aux associations de copropriétaires (articles 19, 21 et 
22 du projet de loi), M. Lacroix estime qu’il s’agit d’une 
bonne mesure qui était attendue par le Syndicat National 
des Propriétaires et des Copropriétaires (SNPC). Cela 
permettra à l’avenir d’empêcher des aberrations et des 
arnaques dans les contrats, par exemple pour réparer un 
ascenseur ou changer les châssis ou réparer la toiture. 
Par ailleurs, le projet de loi vise à rendre applicables aux 
associations de copropriétaires certaines dispositions 
issues du livre VI du Code de droit économique (en 
particulier la protection contre les clauses abusives). 
Il pense qu’il peut y avoir d’autres domaines du droit 
où il serait également utile d’étendre la protection des 
consommateurs aux associations de copropriétaires, en 
particulier aux banques, qui excluent les associations 
de copropriétaires, ou qui leur font payer cher pour 
disposer d’un compte bancaire. Cela devrait figurer 
dans le livre VII du Code de droit économique sur les 
comptes de paiement et le service bancaire de base. Le 
groupe PS a déposé une proposition de loi sur le sujet 
(DOC 55 1905/001). C’est un dispositif qu’il serait utile 
de pouvoir faire aboutir.

M. Lacroix relève enfin l’adaptation du droit en ce 
qui concerne les sociétés de gestion de droit d’auteur. 
L’objectif ici est de mieux défendre les intérêts des 
ayant droits.

Il y a également le renforcement l’Inspection écono-
mique. Plus de vingt lois différentes, harmonisées, pour 
permettre à l’Inspection d’y aller de manière graduelle 
en matière de sanction. C’est une bonne approche pour 
veiller au respect du droit économique.

M. Reccino Van Lommel (VB) aborde plus en pro-
fondeur l’article 17 du projet de loi, qui concerne une 
matière sur laquelle il a déjà interrogé le vice-premier 
ministre à plusieurs reprises.

Depuis le 1er juillet 2022, toutes les entreprises doivent 
proposer à leurs clients privés au moins un système de 
paiement électronique. Cette obligation est inscrite dans 
la loi et assortie d’un régime de sanctions. Il n’y avait 
pas, jusqu’à présent, d’ancrage légal pour les paiements 
en espèces. Comme d’autres groupes, le VB a déposé 
une proposition de loi à ce sujet (DOC 55 3638/001), 
qui a été jointe au projet de loi à l’examen.

La proposition de loi du groupe VB vise non seule-
ment à inscrire dans la loi le droit d’utiliser les espèces, 
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beoogt ook het verplicht aanvaarden van contant geld 
te handhaven door de invoering van een strafmaat van 
niveau 1. Ook in het wetsontwerp wordt in een sanctie-
regeling voorzien (artikel 51 van het wetsontwerp), maar 
die is volgens de heer Van Lommel een maat voor niets. 
Er zal immers pas worden overgegaan tot sanctionering 
als er in hoofde van een onderneming twee inbreuken 
worden vastgesteld. De kans dat dat gebeurt is erg klein, 
hetgeen de spreker doet vrezen dat deze maatregel zijn 
doel zal voorbijschieten. De heer Van Lommel dient dan 
ook een amendement nr. 2 (DOC 55 3665/002) in op 
voornoemd artikel, ertoe strekkende de voorwaarde om-
trent het bestaan van twee vaststellingen te schrappen.

Voorts beoogt het wetsvoorstel DOC 55 3638/001 om 
het plafond voor transacties met contant geld te verhogen 
van 3.000 tot 5.000 euro. Dat plafond werd enkele jaren 
geleden ingeschreven in de wet in het kader van de 
strijd tegen het witwassen van geld en de financiering 
van terrorisme. Zulk plafond is op zich een goede zaak. 
De spreker wil ook geenszins tornen aan het principiële 
verbod op cashbetalingen bij bepaalde transacties, zoals 
de verkoop van een onroerend goed. Wel is het zo dat de 
cashdrempel van 3.000 euro intussen voorbijgestreefd 
is en men daaromtrent vanop het terrein in toenemende 
mate klachten hoort. De spreker ziet voorts niet in hoe de 
voorgestelde verhoging risico’s zou inhouden op het stuk 
de financiële fraude of het terrorisme. Hij dient amende-
ment nr. 1 (DOC 55 3665/002) in om deze verhoging te 
incorporeren in het voorliggende wetsontwerp, middels 
een nieuw artikel 17/1.

De ontworpen wijzigingen met betrekking tot de wet-
Breyne (hoofdstuk 6 van het wetsontwerp) strekken er 
vooral toe om de Economische Inspectie meer slagkracht 
te geven bij inbreuken op die wetgeving. Dat is zeker 
belangrijk, maar het is hoogst twijfelachtig of dit een 
oplossing gaat bieden voor de consumenten die vandaag 
slachtoffer worden van malafide aannemers die zich 
failliet laten verklaren of met de noorderzon vertrekken. 
Wat zal er ondernomen worden om consumenten op dit 
vlak te beschermen?

Mevrouw Leen Dierick (cd&v) wil enkele kanttekenin-
gen plaatsen bij de ontworpen verplichting voor onder-
nemingen om cashgeld te aanvaarden (artikel 17 van 
het wetsontwerp). In het regeerakkoord stelt de rege-
ring zichzelf tot doel om elektronisch betalen fors uit 
te breiden. De spreekster onderschrijft dit voornemen 
ten volle en diende al in 2019 een wetsvoorstel in om 
ondernemingen ertoe te verplichten minstens één elek-
tronische betalingswijze aan te bieden aan hun klanten 
(DOC 55 0616/001).

mais aussi à faire respecter l’obligation d’accepter 
le paiement en espèces en instaurant une peine de 
niveau 1. Le projet de loi prévoit par ailleurs un régime 
de sanctions (article 51 du projet de loi) mais, selon 
M. Van Lommel, ce régime ne sert à rien. En effet, il est 
prévu de ne sanctionner les entreprises qu’après avoir 
constaté deux violations de la loi dans leur chef. Or, la 
probabilité de ces constatations est très faible, ce qui 
fait craindre à l’intervenant que cette mesure manquera 
son objectif. M. Van Lommel présente par conséquent 
l’amendement n° 2 (DOC 55 3665/002) à l’article précité, 
en vue de supprimer la condition relative à l’existence 
de deux constations.

La proposition de loi (DOC 55 3638/001) vise par 
ailleurs à relever le plafond des transactions en espèces 
de 3.000 euros à 5.000 euros. Ce plafond a été ancré 
dans la loi il y a quelques années dans le cadre de la lutte 
contre le blanchiment de capitaux et le financement du 
terrorisme. L’existence d’un plafond est une bonne chose 
en soi. L’intervenant n’entend par ailleurs en aucun cas 
porter atteinte à l’interdiction de principe des paiements 
en espèces dans le cadre de certaines transactions, telles 
que la vente d’un bien immobilier. Il convient toutefois 
de noter que la limite légale de 3.000 euros pour tout 
paiement en espèces est dépassée, et qu’elle suscite 
de plus en plus de mécontentement sur le terrain. En 
outre, l’intervenant ne voit pas en quoi l’augmentation 
proposée présenterait des risques en matière de fraude 
financière et de terrorisme. Il présente l’amendement n° 1 
(DOC 55 3665/002) tendant à reprendre cette augmen-
tation dans le projet de loi à l’examen, sous la forme 
d’un nouvel article 17/1.

Les modifications en projet relatives à la loi Breyne 
(chapitre 6 du projet de loi) visent surtout à accroître la 
capacité d’action de l’Inspection économique en cas 
de violation de cette loi. Ces modifications sont sans 
conteste essentielles, mais il est très peu probable 
qu’elles offrent une solution aux consommateurs vic-
times, à l’heure actuelle, d’entrepreneurs malhonnêtes 
qui se déclarent en faillite ou qui disparaissent des 
radars. Quelles mesures seront prises pour protéger 
les consommateurs de ces entrepreneurs?

Mme Leen Dierick (cd&v) tient à formuler quelques 
observations à l’égard de l’obligation pour les entreprises 
d’accepter les paiements en espèces (article 17 du projet 
de loi). Dans l’accord de gouvernement, le gouvernement 
s’est fixé pour objectif de renforcer considérablement 
le paiement électronique. L’intervenante souscrit plei-
nement à cette intention et a déjà déposé en 2019 une 
proposition de loi visant à imposer aux entreprises de 
proposer au moins un mode de paiement électronique 
à leur clientèle (DOC 55 0616/001).
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Vier jaar later is het aandeel elektronische en mobiele 
betalingen nog toegenomen. Uiteraard moet er aandacht 
zijn voor mensen die enkel met contant geld willen of kun-
nen betalen. Om die reden heeft de cd&v-fractie steeds 
aangedrongen op een voldoende aantal geldautomaten 
en een degelijke spreiding daarvan.

Ondernemingen die de ontworpen verplichting niet 
zouden naleven, zouden worden gesanctioneerd. 
Uit cijfers die het lid onlangs opvroeg blijkt dat er in 
2018 slechts 32 meldingen werden ontvangen inzake 
het niet-aanvaarden van cash door ondernemingen. 
In 2021 en 2023 ging het respectievelijk over 65 en 
316 meldingen. Kan de vice-eersteminister die stijging 
verklaren? Ondanks die stijging is het aantal klachten 
over het ontbreken van een elektronische betaalmoge-
lijkheid veel hoger, namelijk 1.347 in 2022. Mevrouw 
Dierick zou graag de reactie van de vice-eersteminister 
vernemen over deze discrepantie.

In de toelichting staat te lezen dat artikel 17 van het 
wetsontwerp een essentieel principe herneemt dat 
voortvloeit uit de “wettige betaalkracht” van chartaal 
geld, dat afkomstig is uit het Europees recht. Dat principe 
is al een kwarteeuw oud. Volgens Verordening (EG) 
nr. 974/98 van de Raad van 3 mei 1998 over de invoering 
van de euro hebben enkel eurobankbiljetten en -munten 
de status van wettig betaalmiddel. Waarom moet dit nu, 
25 jaar later, hernomen worden in Belgische wetgeving? 
Een verordening heeft toch rechtstreekse werking? Als 
er verduidelijkingen nodig zijn, worden deze best op 
het Europese niveau aangebracht. Zijn er overigens 
andere lidstaten die gelijkaardige verplichting hebben 
ingevoerd en zo ja, wanneer hebben ze die ingevoerd?

Het Europeesrechtelijke principe van de “wettige 
betaalkracht” van cash is niet enkel van toepassing op 
ondernemingen, maar ook op de overheid. Artikel 17 van 
het wetsontwerp ziet evenwel enkel op ondernemingen. 
Moet de overheid niet het goede voorbeeld geven? Zullen 
we in de toekomst belastingen cash kunnen betalen? 
Zullen we kunnen eisen dat we treintickets in de trein 
contant kunnen afrekenen? Stelt de overheid zich bloot 
aan sancties wanneer ze geen cash zou aanvaarden? 
Geldt de verplichting ten slotte ook voor betalingen tus-
sen particulieren?

De verduurzaming van e-commerce zoals beoogd 
door het wetsontwerp is een goede zaak volgens me-
vrouw Dierick, die erop wijst dat er in deze commissie 
reeds een voorstel van resolutie omtrent dit thema werd 
aangenomen (DOC 55 2335/001). In de toelichting bij 
artikel 18 staat te lezen dat “het aanbieden van min-
stens twee leveropties (…) de consument [zal] toestaan 
duurzaamheidsoverwegingen in acht te nemen in het 

Quatre ans plus tard, le nombre de paiements élec-
troniques et mobiles a encore augmenté. Il est évident 
qu’il faut tenir compte des personnes qui ne souhaitent 
ou ne peuvent payer qu’en espèces. Pour cette raison, le 
groupe cd&v n’a cessé d’insister sur l’accès à un nombre 
suffisant de distributeurs de billets et sur la répartition 
adéquate de ceux-ci.

Les entreprises qui ne respecteraient pas l’obligation 
en projet seraient sanctionnées. Il ressort des chiffres 
récemment demandés par la membre qu’en 2018, seuls 
32 signalements d’entreprises refusant les espèces ont 
été reçus en 2018, contre respectivement 65 en 2021 
et 316 en 2023. Le vice-premier ministre pourrait-il 
expliquer cette augmentation? Abstraction faite de cette 
augmentation, le nombre de plaintes liées à l’absence 
de moyens de paiement électronique est beaucoup plus 
élevé (1.347 plaintes en 2022). Mme Dierick demande au 
vice-premier ministre ce qu’il pense de cette différence.

Selon l’exposé des motifs, l’article 17 du projet de loi 
reproduit un principe essentiel qui découle du “cours 
légal” de la monnaie fiduciaire et est issu du droit euro-
péen. Ce principe a déjà plus de vingt-cinq ans. En effet, 
le règlement (CE) n° 974/98 du Conseil du 3 mai 1998 
concernant l’introduction de l’euro dispose que les billets 
et pièces libellés en euros sont les seuls à avoir cours 
légal. Pourquoi faut-il reproduire, vingt-cinq ans plus 
tard, cette disposition dans la législation belge, étant 
entendu que les règlements européens sont directe-
ment applicables? Si des précisions sont nécessaires, 
il serait préférable de les apporter au niveau européen. 
Par ailleurs, d’autres États membres ont-ils instauré une 
obligation similaire? Dans l’affirmative, quand l’ont-ils fait?

Le principe du cours légal des espèces consacré par le 
droit européen s’applique non seulement aux entreprises, 
mais aussi aux services publics. Or, l’article 17 du projet 
de loi ne vise que les entreprises. Les pouvoirs publics 
ne devraient-ils pas donner l’exemple? Pourrons-nous 
payer nos impôts en espèces à l’avenir? Pourrons-nous 
exiger de payer notre billet de train en espèces à bord 
du train? Les services publics qui refusent les paiements 
en espèces s’exposent-ils à des sanctions? Enfin, cette 
obligation s’appliquera-t-elle aussi aux paiements entre 
particuliers?

Selon Mme Dierick, le renforcement de la durabilité du 
commerce en ligne visé par le projet de loi à l’examen 
est louable, et la membre indique que cette commission 
a déjà adopté une proposition de résolution à ce sujet 
(DOC 55 2335/001). Selon le commentaire de l’article 18, 
“le choix entre au moins deux options de livraison dif-
férentes permettra au consommateur de faire un choix 
compte tenu des considérations environnementales.”. 
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bepalen van zijn leveringswijze”. De spreekster kan zich 
daar volledig achter scharen. Van die doelstelling is in 
artikel 18 zelf echter geen spoor meer; het bevat enkel 
de verplichting voor ondernemingen bij verkoop op af-
stand om minstens twee leveropties aan te bieden. Er 
is niets bepaald omtrent duurzaamheidsoverwegingen 
of -criteria.

De verplichting is van toepassing wanneer de levering 
van de bestelde goederen op Belgisch grondgebied 
plaatsvindt. Zullen buitenlandse ondernemingen die 
hier leveren doch enkel thuisleveringen aanbieden, dan 
gesanctioneerd worden?

Waarom wordt er pas in een evaluatie van deze maat-
regel voorzien na vier jaar?

De basisbankdienst voor ondernemingen, waarvoor 
het lid een van de wegbereiders was (DOC 55 0619/001), 
is een thema dat cd&v na aan het hart ligt. Uit de praktijk 
komen signalen dat een aantal zaken niet lopen zoals ze 
zouden moeten. De cd&v zal de ontworpen wijzigingen 
aan de wetgeving ter zake (artikelen 24 e.v.) steunen.

De heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) is blij dat dit 
wetsontwerp voortaan de mogelijkheid waarborgt om 
cash te betalen. Hij merkt niettemin op dat met betrek-
king tot artikel 51 ervan het volgende wordt gesteld: “In 
tegenstelling tot wat voorzien is voor de andere inbreuken 
op de bepalingen van het Wetboek van economisch 
recht, kan op basis van één vaststelling dus geen sanctie 
opgelegd worden.”

Hij vraagt zich af waarom in die uitzondering is voor-
zien en wat de regel rechtvaardigt dat er twee vaststel-
lingen moeten zijn alvorens er een sanctie kan worden 
opgelegd wegens niet-naleving van de verplichting om 
de betaling in contanten te aanvaarden. Hij vreest dat 
die uitzondering de naleving van de wet zal afremmen. 
Zullen er voldoende inspecteurs worden aangesteld om 
naar aanleiding van meldingen vaststellingen te doen 
met betrekking tot de naleving van de verplichting om 
betalingen in speciën te aanvaarden?

Inzake de wijzigingen in verband met de wet van 22 ja-
nuari 1945 betreffende de economische reglementering 
en de prijzen is voorzien in een una via-regel. Dat bete-
kent dat in geval van inbreuken “Specifiek aangeduide 
ambtenaren (…) de keuze [maken] tussen de transactie, 
strafrechtelijke vervolging of administratieve vervolging. 
Eénmaal één van deze drie keuzes is gemaakt, ligt de 
rest van de procedure vast waarbij andere mogelijkheden 
worden uitgesloten.” De spreker heeft vragen bij die una 
via-procedure: zal zij de consumenten beter beschermen 

L’intervenante y est pleinement favorable mais cet objectif 
n’est plus mentionné à l’article 18, qui ne prévoit que 
l’obligation, pour les entreprises, de proposer au moins 
deux options de livraison dans le cadre des ventes à 
distance. Cet article ne fait état ni de considérations, ni 
de critères de nature environnementale.

Cette disposition ne s’appliquera qu’aux contrats pour 
lesquels la livraison des biens commandés a lieu sur le 
territoire belge. Dans ce cas, les entreprises étrangères 
qui livrent dans notre pays mais qui ne proposent que des 
livraisons à domicile pourront-elles être sanctionnées?

Pourquoi l’évaluation de cette mesure n’est-elle prévue 
qu’après quatre ans?

Le service bancaire de base, dont la membre était l’une 
des promotrices (DOC 55 0619/001), est une question 
chère au cd&v. Il revient du terrain que certaines choses 
ne se passent pas comme prévu. Le cd&v soutiendra 
les modifications que le projet de loi à l’examen vise 
à apporter à la législation en vigueur en la matière 
(articles 24 et suivants).

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) se réjouit de la 
possibilité de payer en cash qui est désormais garan-
tie par ce projet de loi. Il fait néanmoins observer qu’à 
l’article 51 du texte que “contrairement à ce qui est prévu 
pour les autres infractions aux dispositions du Code 
de droit économique, une sanction ne pourra pas être 
infligée sur la base d’une seule constatation”.

Il se demande pourquoi cette exception a été prévue 
et ce qui justifie que deux constations avant d’infliger 
une sanction pour non-respect de l’obligation d’accepter 
le payement en cash soient la règle. Il craint que cette 
exception soit un frein au respect de la loi. Les agents 
de contrôle qui seront commissionnés pour constater 
le respect de l’obligation d’accepter les paiements en 
espèces seront suffisamment nombreux pour répondre 
aux signalements?

Concernant les modifications liées à la loi du 22 jan-
vier 1945 sur la réglementation économique et les 
prix, il est prévu une règle una via, c’est-à-dire qu’en 
cas d’infractions, “les agents spécifiquement désignés 
choisissent entre la transaction, la poursuite pénale ou 
la poursuite administrative. Une fois qu’une de ces trois 
options est choisie, le reste de la procédure est fixé 
et les autres possibilités sont exclues”. L’intervenant 
s’interroge sur le choix de cette procédure una via: 
va-t-elle renforcer la protection des consommateurs et 
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en het gevoel van straffeloosheid tegengaan voor de 
bedrijven die de wetgeving niet zouden naleven?

Wat tot slot de wijziging van de wet op de klokkenluiders 
in de private ondernemingen betreft, wordt voorgesteld 
de drempel van vijftig werknemers jaarlijks opnieuw te 
controleren. Dreigen de ondernemingen die met de 
grens van 50 werknemers flirten niet opzettelijk onder 
die drempel te duiken opdat ze geen meldingskanaal 
zouden hoeven in te stellen? Zouden de ondernemingen 
niet moeten worden verplicht om dat kanaal te behou-
den wanneer ze één keer de grens van 50 werknemers 
hebben overschreden?

B. Antwoorden van de vice-eersteminister

De heer Pierre-Yves Dermagne, vice-eersteminister en 
minister van Economie en Werk, verstrekt de volgende 
verduidelijkingen:

Artikel 17

Dit artikel beoogt de formalisering in boek VI van het 
Wetboek van economisch recht van de verplichting om 
betalingen in speciën te aanvaarden. Het betreft de 
formalisering en niet de invoering van de verplichting om 
baar geld te aanvaarden (aangezien die verplichting al 
bestaat). Zij vloeit voort uit het begrip “wettig betaalmiddel” 
in het Europees recht. Ondanks die verplichting weigeren 
sommige ondernemingen stelselmatig betalingen in cash 
door consumenten, waaronder ook overheidsbedrijven 
die duurzaam een economische activiteit uitoefenen. 
Sommige ondernemingen aarzelen niet om de schen-
ding van het Europees recht heel duidelijk kenbaar te 
maken via borden met daarop “geen cash”. Die weige-
ring zorgt voor alsmaar meer consumentenklachten: de 
FOD Economie beantwoordt geregeld vragen daarover. 
Bovendien ontvangt de Economische Inspectie frequent 
meldingen van die praktijk.

Het aantal klachten over de weigering van elektro-
nische betalingen ligt veel hoger. Dat kan ongetwijfeld 
worden verklaard door de publiciteit rond die nieuwe 
verplichting toen ze werd ingevoerd. Dat doet niets af 
aan de bevinding dat het aantal klachten over contante 
betalingen groot genoeg is om in aanmerking te worden 
genomen. Het is dus wel degelijk een verschijnsel dat 
steeds meer burgers zorgen baart. Bij gebrek aan spe-
cifieke bepalingen en sancties voor het weigeren van 
contante betalingen heeft de Economische Inspectie 
echter geen actiemiddelen. Het was daarom onontbeer-
lijk om de verplichting te formaliseren en er een sanctie 
aan te verbinden in het Wetboek van economisch recht.

empêcher le sentiment d’impunité pour les entreprises 
qui ne respecteraient pas la législation?

Enfin, concernant la modification de la loi sur les 
lanceurs d’alerte dans les entreprises privées, il est 
proposé de vérifier le seuil de cinquante travailleurs 
chaque année. Est-ce qu’il n’existe pas un risque que 
les entreprises qui sont à la limite de 50 salariés passent 
volontairement sous ce seuil afin d’éviter de mettre en 
place un canal de signalement? Ne faudrait-il pas obliger 
les entreprises à maintenir ce canal dès qu’elle dépasse 
une fois le seuil de 50 salariés?

B. Réponses du vice-premier ministre

M. Pierre-Yves Dermagne, vice-premier ministre et 
ministre de l’Économie et du Travail, apporte les pré-
cisions suivantes:

Article 17

Cet article vise à formaliser l’obligation d’accepter 
les paiements en espèces dans le livre VI du Code de 
droit économique. Il s’agit de la formalisation et non de 
l’instauration de l’obligation d’accepter les espèces (cette 
obligation existant déjà). Elle découle de la notion de 
cours légal du droit européen. Toutefois, en dépit de cette 
obligation, certaines entreprises refusent, de manière 
systématique, les paiements en espèces effectués par 
des consommateurs, en ce compris des entreprises 
publiques lorsqu’elles exercent une activité économique 
de manière durable. Certaines entreprises n’hésitent pas 
à afficher ostensiblement la violation du droit européen 
au moyen de panneaux “pas de cash”. Ces refus sont 
à l’origine de plaintes toujours plus nombreuses des 
consommateurs: le SPF Économie répond régulière-
ment à des questions à ce sujet. En outre, l’Inspection 
économique reçoit de fréquents signalements de cette 
pratique.

Le nombre de plaintes liées au refus des moyens 
de paiements électroniques est beaucoup plus impor-
tant. Cela s’explique sans aucun doute par la publicité 
qui a été faite autour de cette nouvelle obligation au 
moment de sa mise en place. Cela ne diminue en rien 
la constatation que le nombre de plaintes relatives aux 
paiements en espèces est suffisamment important pour 
être pris en considération. Il s’agit donc bel et bien d’un 
phénomène qui inquiète de plus en plus de citoyens. Or, 
en l’absence de disposition spécifique et de sanction du 
refus des paiements en espèces, l’Inspection écono-
mique ne dispose pas de moyens d’action. Il était donc 
indispensable de formaliser l’obligation et de l’assortir 
d’une sanction dans le Code de droit économique.
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Die sanctie moet echter bestaanbaar zijn met een 
zeker evenwicht tussen het algemeen belang en de 
consumentenrechten enerzijds, en de belangen van 
de kmo’s anderzijds.

De sanctie die in het wetsontwerp is vastgelegd, staat 
in verhouding tot de ernst van de inbreuk. Ze stuurt 
een sterk signaal dat de ondernemingen zou moeten 
aansporen hun verplichting na te leven, terwijl er in een 
eerste fase ruimte wordt gelaten voor een zekere mild-
heid. Dat evenwicht tussen het algemeen belang en 
dat van de kmo’s rechtvaardigt ook dat er een aantal 
uitzonderingen worden bepaald die het mogelijk maken 
een contante betaling te weigeren. Dat houdt rekening 
met de praktische realiteit van de ondernemingen, zonder 
het begrip “wettig betaalmiddel” op de helling te zetten. 
Die bepaling vult bovendien op een logische manier de 
recente verplichting aan om de consumenten ook een 
elektronische betaalwijze aan te bieden.

Sinds de inwerkingtreding van die nieuwe verplichting 
is het aantal meldingen van weigeringen van baar geld 
gestegen. Dat valt zeker te verklaren door het feit dat 
ondernemingen van de gelegenheid gebruik hebben 
gemaakt om cash te weigeren. Er wordt momenteel 
onderhandeld over een voorstel van Europese verorde-
ning. De regering kan het zich niet veroorloven daarop 
te wachten om de toestand te verbeteren: er moet nu 
worden opgetreden via een wet, veeleer dan te wachten 
op de aanneming en de inwerkingtreding van de Europese 
verordening, die in het beste geval pas eind 2025 klaar 
zal zijn, temeer daar niets verhindert dat dit Europese 
principe wordt vastgelegd in een specifieke wettekst 
voor de transacties tussen bedrijven en consumenten.

Mocht dit wetsontwerp in tegenspraak zijn met een of 
andere bepaling van de verordening (wat op dit moment 
niet het geval lijkt te zijn), dan zullen de verordenings-
bepalingen de facto voorrang hebben op het Belgisch 
recht, aangezien de Europese verordeningen rechtstreeks 
toepasselijk zijn in het nationale recht.

De verplichting om betalingen in baar geld te aanvaar-
den is beperkt tot de B2C-relaties. In dat verband stipt 
de vice-eersteminister aan dat die machtsverhouding 
onevenwichtig is en dat het dus nodig is de zwakste partij, 
namelijk de consumenten, te beschermen. Dat is des te 
meer waar aangezien sommige groepen, zoals ouderen, 
migranten, sociaal kwetsbare burgers, personen in de 
rand van de samenleving of minderjarigen, soms geen 
andere keuze hebben dan in speciën te betalen. In de 
B2B-relaties zijn de machtsverhoudingen daarentegen 
meer in balans. Daar zijn de partijen minder kwetsbaar. 
Algemeen worden zakenrelaties gekenmerkt door een 
grotere contractuele vrijheid. Bovendien is het gangbaar 

Toutefois, cette sanction doit respecter un certain 
équilibre entre l’intérêt général et les droits des consom-
mateurs, d’une part, et les intérêts des PME, d’autre part.

La sanction prévue dans le projet de loi est en adé-
quation avec la gravité de l’infraction: elle envoie un 
signal fort qui devrait inciter les entreprises à respecter 
leur obligation, tout en laissant la place à une certaine 
clémence, dans un premier temps. Cet équilibre entre 
intérêt général et intérêt des PME justifie également 
de prévoir les quelques exceptions qui permettent de 
refuser le cash. Cela prend en compte la réalité pratique 
des entreprises tout en respectant la notion de cours 
légal. En outre, cette disposition complète de manière 
logique, l’obligation récente d’offrir également un mode 
de paiement électronique aux consommateurs.

Depuis l’entrée en vigueur de cette nouvelle obligation, 
le nombre de signalements de refus des espèces a aug-
menté. Ceci s’explique certainement par le fait que des 
entreprises ont profité de l’occasion pour refuser le cash. 
Une proposition de règlement européen en la matière 
est actuellement en négociation. Le gouvernement ne 
peut se permettre d’attendre pour améliorer la situation: 
il est donc nécessaire d’intervenir maintenant au moyen 
d’une loi plutôt que d’attendre l’adoption et l’entrée en 
vigueur du règlement européen, qui interviendrait, dans 
le meilleur des cas, fin 2025. D’autant plus que rien 
n’empêche de consacrer ce principe européen dans 
un texte légal spécifique pour les transactions entre 
entreprises et consommateurs.

Si jamais le projet de loi à l’examen devait contreve-
nir à l’une ou l’autre disposition du règlement (ce qui, 
à l’heure actuelle, ne semble pas être le cas), dans la 
mesure où les Règlements européens sont d’application 
directe en droit national, ces dispositions auront de facto 
la priorité sur le droit belge.

Sur la limitation de l’obligation d’accepter les paie-
ments en espèces aux relations B2C, le vice-premier 
ministre observe que le rapport de force est déséquilibré 
et qu’il est donc nécessaire de protéger la partie la plus 
faible, à savoir les consommateurs. Ceci est d’autant 
plus vrai dans la mesure où certains groupes comme les 
personnes âgées, les immigrés, les citoyens socialement 
vulnérables, les personnes marginalisées ou encore les 
mineurs, n’ont parfois pas d’autre solution que de payer 
au moyen d’espèces. En revanche, dans les relations 
B2B, le rapport de force est plus équilibré. Il y a une moins 
grande vulnérabilité des parties. De manière générale, 
les relations d’affaires sont caractérisées par une plus 
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dat de partijen in dergelijke relaties tot overeenstemming 
komen over de wijze van betaling.

De vice-eersteminister voegt daaraan toe dat het 
begrip “onderneming” van boek VI van het Wetboek 
van economisch recht heel breed is. Daaronder wordt 
verstaan “iedere natuurlijke persoon of rechtspersoon 
die op duurzame wijze een economisch doel nastreeft, 
alsmede zijn verenigingen”. Dat houdt in dat er geen 
verschil wordt gemaakt tussen publieke en private en-
titeiten zolang ze onder de definitie van onderneming 
vallen, namelijk voor zover ze op duurzame wijze een 
economisch doel nastreven. De uitbating van een bi-
bliotheek, van een gemeentelijk zwembad of van een 
spoorweg, maar ook de verkoop van vuilniszakken door 
de gemeente, vallen bijvoorbeeld onder die verplichting.

De situatie is net hetzelfde als voor de terbeschik-
kingstelling van een elektronisch betaalmiddel aan de 
consumenten. Dezelfde ondernemingen moeten dus de 
twee betaalmiddelen aanbieden.

Het maximumbedrag dat in speciën kan worden be-
taald behoort tot de bevoegdheid van de minister van 
Financiën. Die limiet wil vooral witwaspraktijken en de 
financiering van de criminaliteit bestrijden.

De ter bespreking voorliggende bepaling heeft van 
haar kant tot doel de consumentenrechten beter te ga-
randeren. Het gaat dus om twee verschillende dingen. 
Wat het toezicht op die verplichting betreft, hebben de 
diensten van de Economische Inspectie recent verster-
king gekregen, zoals aangegeven in de beleidsnota. 
Bovendien zal een deel van de uitgevoerde controles 
kunnen gebeuren naar aanleiding van andere controles 
door de ambtenaren van de Economische Inspectie. Op 
Europees niveau, ten slotte, voorziet Frankrijk in een 
sanctie van 150 euro ten laste van elke professional die 
een betaling in speciën weigert.

Artikel 18

Met betrekking tot de controle van de objectieve 
redenen die eigen zijn aan de aangekochte goederen 
dan wel aan de plaats waar de aangekochte goederen 
worden geleverd of gebruikt, en die mogen worden in-
geroepen om slechts één levermethode aan te bieden, 
zal het bestaan van de objectieve redenen geval voor 
geval worden onderzocht, onder meer op basis van de 
aanwijzingen in de memorie van toelichting. Het doel 
van de maatregel is om consumenten zo goed mogelijk 

grande liberté contractuelle. En outre, il est courant que, 
dans celles-ci, les parties se mettent d’accord sur les 
modes de paiements.

Le vice-premier ministre ajoute que la notion d’entre-
prise du livre VI du Code de droit économique est très 
large. On entend par là “toute personne physique ou 
personne morale poursuivant de manière durable un 
but économique, y compris ses associations”. Cela 
signifie qu’aucune distinction n’est faite entre les entités 
publiques et privées pour autant qu’elles répondent à la 
définition d’entreprise, c’est-à-dire pour autant qu’elles 
poursuivent un objectif économique de manière durable. 
L’exploitation d’une bibliothèque, d’une piscine com-
munale ou d’un chemin de fer, mais encore la vente de 
sacs poubelles par la commune, tombent par exemple 
sous cette obligation.

La situation est exactement la même que pour la mise 
à disposition d’un moyen de paiement électronique aux 
consommateurs. Les mêmes entreprises doivent donc 
offrir les deux moyens de paiement.

Sur le montant maximal payable en espèces, il s’agit 
d’une disposition relevant de la compétence du ministre 
des Finances. Cette limite a pour objectif spécifique de 
lutter contre le blanchiment d’argent et le financement 
de la criminalité.

La disposition en discussion a, elle, pour but d’assurer 
un plus grand respect des droits des consommateurs. 
Il s’agit donc de deux choses différentes. En ce qui 
concerne le contrôle de cette obligation, les services de 
l’Inspection économique ont été récemment renforcés, 
comme indiqué dans la note de politique générale. De 
plus, il va de soi qu’une partie des contrôles qui seront 
effectués, pourront être effectués à l’occasion d’autres 
contrôles menés par les agents de l’Inspection écono-
mique. Enfin, au niveau européen, la France prévoit une 
sanction de 150 euros à charge de tout professionnel 
qui refuse un paiement en espèces.

Article 18

Concernant la question du contrôle des raisons objec-
tives propres aux biens achetés ou au lieu où les biens 
achetés sont livrés ou utilisés permettant de ne proposer 
qu’une seule option de livraison, l’existence de ces raisons 
objectives va être analysée au cas par cas sur la base 
notamment des indications données dans l’exposé des 
motifs. L’objectif de la mesure est d’informer au mieux le 
consommateur en espérant ou en présumant qu’il fera 
le choix de la livraison la plus durable. La mesure ne 



253665/005DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

te informeren, in de hoop of veronderstelling dat ze de 
duurzaamste leveringswijze zullen kiezen. De maatregel 
strekt er niet per se toe de consumenten te verplichten 
om de duurzame leveringswijze te kiezen.

Aangezien er bovendien nog geen gevalideerd in-
strument voor duurzaamheidsanalyse bestaat, kan op 
dit moment niet worden gewaarborgd dat de consument 
de weerslag van de leveringskeuzes op het milieu kan 
vergelijken. Net daarom wordt de doelstelling om e-
commerce duurzamer te maken niet expliciet vermeld 
in de regeling.

Momenteel ontwikkelen de VUB, VIL en Comeos met 
de steun van de federale regering een webtool voor 
duurzaamheidsanalyse, die bij de check-out van een 
onlineaankoop visueel zal aangeven wat de meest duur-
zame leveringskeuze is voor de betrokken consument.

Er wordt momenteel de laatste hand aan gelegd en 
de tool zou zeer binnenkort moeten worden uitgerold 
door bedrijven die lid zijn van Comeos.

Wat de toepassingssfeer van de wet betreft, kan de 
Economische Inspectie zowel Belgische als buitenlandse 
bedrijven strafsancties opleggen wanneer op Belgisch 
grondgebied inbreuken worden gepleegd ten aanzien 
van Belgische consumenten.

Naast een strafvordering kan ze een administratieve 
schikking voorstellen of een bestuurlijke boete opleggen 
aan buitenlandse ondernemingen die artikel VI.45/2 van 
het Wetboek van economisch recht niet toepassen ten 
aanzien van Belgische consumenten. Aangezien de in-
ning van bestuurlijke boetes soms moeizaam verloopt, 
is het vaak effectiever om bewarende maatregelen te 
treffen, zoals het blokkeren van de website (voor zover 
dat evenredig is, bijvoorbeeld in overeenstemming met 
artikel XV.5/1 van het Wetboek van economisch recht). 
De bekendmaking van bestuurlijke beslissingen kan ook 
helpen voorkomen dat andere consumenten worden 
benadeeld.

Wegens het belang van die wetgeving is het de bedoe-
ling om na vier jaar een evaluatie uit te voeren. Aangezien 
er nog geen instrument voor duurzaamheidsanalyse 
bestaat, lijkt een periode van minder dan vier jaar niet 
wenselijk.

Bovendien zou een periode van vier jaar meer gege-
vens opleveren, waardoor in het bijzonder in beeld kan 
worden gebracht hoe de keuzes van de consumenten 
doorheen de tijd evolueren.

tend pas, en tant que telle, à obliger le consommateur 
à choisir le mode de livraison durable.

De plus, dans la mesure où il n’existe pas encore 
d’outil d’analyse de durabilité validé, il n’est actuellement 
pas possible de garantir que le consommateur sera 
en mesure de comparer l’impact environnemental de 
sa livraison. C’est notamment la raison pour laquelle 
l’objectif de rendre le commerce en ligne plus durable 
n’a pas été reprise explicitement dans le dispositif.

L’outil d’analyse de durabilité en ligne est un projet en 
cours de développement au sein de la VUB, de la VIL et 
de Comeos, avec le soutien du gouvernement fédéral. Il 
aura pour but d’indiquer visuellement le choix de livrai-
son le plus durable pour le consommateur concerné, au 
moment de la validation d’un achat en ligne.

L’outil est en passe d’être finalisé et devrait être implé-
menté très prochainement au sein d’entreprises membres 
de Comeos.

En ce qui concerne le champ d’application de la loi, 
l’Inspection économique peut infliger des sanctions 
pénales tant à l’égard des entreprises belges qu’à 
l’égard des entreprises étrangères lorsque des infrac-
tions sont commises sur le territoire belge vis-à-vis de 
consommateurs belges.

En outre, au-delà des poursuites pénales, elle peut 
proposer une transaction administrative ou infliger une 
amende administrative à des entreprises étrangères 
qui n’appliquent pas l’article VI.45/2 du Code de droit 
économique vis-à-vis des consommateurs belges. Vu 
la difficulté liée à la perception des amendes adminis-
tratives, il s’avère souvent plus efficace de prendre des 
mesures conservatoires, comme rendre le site web 
inaccessible (dans la mesure où cela est proportionnel, 
par exemple conformément à l’article XV.5/1 du Code 
de droit économique). La publication de décisions admi-
nistratives peut également aider à prévenir que d’autres 
consommateurs ne soient lésés.

Au vu de l’importance de cette législation, il a été 
prévu qu’une évaluation serait faite après quatre ans. 
Étant donné qu’il n’existe pas encore d’outil d’analyse 
de la durabilité à l’heure actuelle, une période inférieure 
à quatre ans ne paraît pas opportune.

En outre, une période de quatre ans permet de disposer 
d’un plus grand nombre de données et, notamment, de 
voir l’évolution des choix posés par les consommateurs 
au fil du temps.
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Artikelen 19, 21 en 22

Wat de erkenning van verenigingen van mede-eige-
naars (VME) als consumenten betreft, heeft de Raad 
van State benadrukt dat het niet discriminerend is een 
VME beter te beschermen dan een vzw die geen eco-
nomische activiteit uitoefent.

Beide entiteiten verschillen namelijk op twee belang-
rijke punten. Ten eerste heeft een VME een gedwongen 
karakter. Niemand kiest ervoor vrijwillig of als doel op 
zich om een VME op te richten. De VME bestaat louter 
als gevolg van gedwongen mede-eigendom. Men is 
daarnaast ook van rechtswege gedwongen om deel uit 
te maken van een vereniging van mede-eigenaars die 
instaat voor het beheer van de (bijkomstige) gemene 
delen. Er is dus geen vrije keuze.

Dat is anders bij een vzw. Daar maakt men specifiek 
de overweging om een vzw te willen oprichten om een 
welbepaald op zichzelf staand doel te verwezenlijken. 
Men kan vrij kiezen daar wel of niet in mee te stappen, 
zonder verder gevolg.

Ten tweede kan bij een vereniging van mede-eigenaars 
het vermogen van de mede-eigenaars rechtstreeks wor-
den aangesproken. Een vereniging van mede-eigenaars 
heeft dus geen volkomen rechtspersoonlijkheid met een 
vermogen dat afgescheiden is van dat van de personen 
die er deel van uitmaken. Het is een praktisch vehikel 
voor de vertegenwoordiging van een gebouw dat eigen-
dom is van verschillende eigenaars.

Als een vereniging van mede-eigenaars bijvoorbeeld 
door een rechtbank wordt veroordeeld tot het betalen 
van bedragen, is die uitspraak rechtstreeks persoonlijk 
uitvoerbaar lastens de mede-eigenaars (artikel 3.86, § 4, 
van het Burgerlijk Wetboek). Laatstgenoemden kunnen 
zelfs geen derdenverzet instellen.

Ze worden met andere woorden geacht partij te zijn 
geweest in het geschil. Dat is een toepassing van het 
feit dat de vereniging van mede-eigenaars een louter 
vertegenwoordigende functie heeft. Hierin verschilt de 
vereniging van mede-eigenaars van andere vennoot-
schappen. Zelfs indien de vennoten in andere vennoot-
schappen hoofdelijk aansprakelijk zijn, dan nog moeten 
ze als partij apart worden gedagvaard en aangesproken 
opdat het vonnis tegen hen uitvoerbaar zijn.

De vice-eersteminister voegt daaraan toe dat de leden 
van een vereniging van mede-eigenaars vaak consu-
menten en/of bedrijven zijn. Het lijkt dan ook vreemd 

Articles 19, 21 et 22

En ce qui concerne la reconnaissance du statut de 
consommateurs aux associations de copropriétaires 
(ACP), le fait de donner plus de protection à une ACP 
qu’à une ASBL qui n’exerce pas d’activité économique 
n’est pas une discrimination, point qui a été souligné 
par le Conseil d’État.

Ces deux types d’entités ont cependant deux points 
de distinction importants. Premièrement, une associa-
tion de copropriétaires a un caractère forcé. Personne 
ne choisit volontairement ou comme une fin en soi de 
créer une association de copropriétaires. L’association 
de copropriétaires n’existe que parce qu’il y a une situa-
tion de copropriété forcée. En outre, on est également 
contraint par la loi de faire partie d’une association de 
copropriétaires qui est responsable de la gestion des 
parties communes (accessoires). Il n’y a donc pas de 
libre choix.

Il en va donc différemment dans le cas d’une ASBL. 
Dans ce cas, les personnes envisagent spécifiquement 
de créer une ASBL afin d’atteindre un objectif spécifique 
et indépendant. On peut choisir librement d’y adhérer 
ou non, sans autre incidence.

Deuxièmement, dans un syndicat de copropriétaires, 
le patrimoine des copropriétaires peut être exécuté 
directement. Par conséquent, une association de copro-
priétaires n’est pas une entité juridique à part entière, 
dont le patrimoine est séparé des personnes qui la com-
posent. C’est un moyen pratique de faire représenter un 
immeuble appartenant à plusieurs propriétaires.

Par exemple, si un syndicat de copropriétaires est 
condamné par un tribunal à payer des sommes, ce 
jugement est directement exécutoire contre les copro-
priétaires personnellement (article 3.86, § 4, du Code 
civil). Ceux-ci ne peuvent même pas se retourner contre 
les tiers.

En d’autres termes, ils sont réputés avoir été parties au 
litige. Il s’agit d’une application du fait que l’association 
des copropriétaires a une fonction purement représen-
tative. C’est en cela que le syndicat des copropriétaires 
se distingue des autres sociétés. Même si les associés 
d’autres sociétés sont solidairement responsables, ils 
doivent être poursuivis et poursuivis séparément en tant 
que parties pour que le jugement leur soit opposable.

Le vice-premier ministre ajoute également que les 
membres d’une association de copropriétaires sont 
souvent des consommateurs et/ou des entreprises. Il 
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dat via artikel 3.86 van het Burgerlijk Wetboek de leden 
van de vereniging van mede-eigenaars de bescherming 
van boek VI van het Wetboek van economisch recht 
verliezen. Met dit wetsontwerp wordt een einde gesteld 
aan die situatie.

De vice-eersteminister herinnert eraan dat de Raad 
van State bedenkingen had bij de drempel van 75 % en 
de daarmee samenhangende juridische onzekerheden. 
Het onderscheid tussen consument en onderneming 
ligt vooral in de hoofdzakelijk niet-beroepsgerelateerde 
bestemming. Er is gekozen voor een niet-beroepsgere-
lateerde bestemming ten belope van 75 %, teneinde te 
beschikken over een eenduidig, rechtszeker, en objectief 
criterium, dat kan worden getoetst aan de statuten van de 
VME. Doorgaans staat de beroepsgerelateerde bestem-
ming wel maar de woonbestemming niet in de statuten; 
vandaar het negatieve criterium van de (hoofdzakelijk) 
niet-beroepsgerelateerde bestemming. Parkings en 
garages hebben bovendien geen woonbestemming. 
Een relevanter criterium is dus dat de kavels niet voor 
beroepsdoeleinden worden gebruikt. Met betrekking 
tot de drempel van 75 % hebben sommigen voor 50 % 
gepleit en anderen voor 100 %; er werd daarom gekozen 
voor de gulden middenweg.

Vooraleer die artikelen in het wetsontwerp werden 
opgenomen, werden de diverse stakeholders geraad-
pleegd over de mogelijke onvoorziene neveneffecten 
van de maatregel.

Teneinde het risico op dergelijke neveneffecten te 
beperken, werd de maatregel bijgeschaafd na opmer-
kingen van de Centrale Raad voor het Bedrijfsleven 
(CRB), de Hoge Raad voor de Zelfstandigen en de 
kmo’s (HRZKMO) en de Koninklijke Federatie van het 
Belgisch Notariaat (Fednot).

Met betrekking tot de vraag of er naast de bepalingen 
in verband met onrechtmatige bedingen nog andere 
rechtsdomeinen moeten of kunnen worden opgenomen 
(met name de bepalingen van boek VII aangaande de 
betaalrekeningen en de basisbankdienst), is de vice-
eersteminister van oordeel dat die vraagstukken inder-
daad zouden moeten worden geanalyseerd. Indien de 
analyse daartoe aanleiding geeft, kunnen bijkomende 
bepalingen worden ingevoegd.

Boek XV van het Wetboek van economisch recht

De talrijke aangebrachte wijzigingen betreffende de 
sancties en bevoegdheden van de Economische Inspectie 
strekken ertoe een eenvormig handhavingssysteem op te 
zetten dat geldt voor heel het economisch recht. Thans 
zijn met betrekking tot sommige specifieke wetten de 
handhavingsmogelijkheden te beperkt, wat doeltreffend 

semble donc étrange que, au moyen de l’article 3.86 du 
Code civil, les membres de l’association de coproprié-
taires perdent la protection du livre VI du Code de droit 
économique. Ce projet de loi met fin à cette situation.

Sur le seuil de 75 % et les incertitudes juridiques 
qui y sont liées, le vice-premier ministre rappelle que 
le Conseil d’État avait t des interrogations en ce qui 
concerne ce seuil. La distinction entre le consommateur 
et l’entreprise réside principalement dans la destination 
essentiellement non professionnelle. L’utilisation non 
professionnelle à 75 % a été choisie afin de disposer 
d’un critère sans ambiguïté, juridiquement sûr et objectif. 
Ce critère est vérifié dans les statuts de la copropriété. 
Habituellement, la destination professionnelle mais pas 
la destination résidentielle apparaît dans les règlements, 
d’où le critère négatif de destination (principalement) non 
professionnelle. En outre, les parkings et les garages 
n’ont pas de destination résidentielle. Un critère plus 
pertinent est donc que les quotes-parts ne soient pas 
utilisées à des fins professionnelles. En ce qui concerne 
le seuil de 75 %, il y avait des avis plaidant pour 50 % 
tandis que d’autres pour 100 %, dès lors il a été décidé 
de trancher au milieu.

Sur les effets secondaires imprévus que pourrait avoir 
cette mesure, les différentes parties prenantes ont été 
consultées avant d’inclure ces articles dans le texte du 
projet de loi.

En plus du Conseil Central de l’Économie (CCE) et 
du Conseil Supérieur pour les Indépendants et les PME 
(CSIPME), la mesure a été également modifiée suite aux 
remarques de la Fédération notariale (Fednot), afin de 
réduire le risque d’effet secondaire imprévu.

Sur la question de savoir si d’autres domaines du droit 
devraient ou pourraient être inclus, en plus des disposi-
tions relatives aux clauses abusives (les dispositions du 
livre VII sur les comptes de paiement et le service ban-
caire de base ont notamment été citées), le vice-premier 
ministre estime que ces questions méritent effectivement 
d’être analysé et Si cette elle devait s’avérer concluante, 
des dispositions pourraient alors être prévues.

Livre XV du Code de droit économique

En ce qui concerne les nombreuses modifications 
liées aux sanctions et pouvoirs de l’Inspection écono-
mique, ces modifications visent à établir un système 
d’application uniforme dans l’ensemble du droit éco-
nomique. Actuellement, les possibilités d’application 
de certaines lois spéciales sont trop limitées, ce qui fait 
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optreden belemmert. De Economische Inspectie wordt 
daardoor geconfronteerd met een toenemend aantal 
dossiers waarin inbreuken werden vastgesteld zonder 
dat de overtreder kan worden bestraft en waarvoor dus 
een dringende oplossing vereist is. De precursoren voor 
explosieven zijn daarvan een voorbeeld. Inbreuken in dat 
verband kunnen vandaag alleen strafrechtelijk worden 
vervolgd en bestraft. Door de mogelijkheid te scheppen 
om ook administratief te vervolgen, kan daadwerkelijk 
worden opgetreden wanneer het parket beslist om geen 
vervolging in te stellen.

Daarnaast zijn de diverse regels van de economische 
wetgeving momenteel gekoppeld aan uiteenlopende 
mogelijkheden tot vervolging. Dat heeft tot gevolg dat 
een dossier niet in zijn geheel kan worden beoordeeld en 
dat samenhangende inbreuken niet op dezelfde manier 
kunnen worden behandeld, bijvoorbeeld in geval van 
sluikwerk. Ook dat leidt tot een vorm van straffeloos-
heid in sommige sectoren. Eenvormig en doeltreffend 
kunnen optreden is dus dringend nodig.

Wet van 22 januari 1945 betreffende de economische 
reglementering en de prijzen

De voornaamste meerwaarde van de wijzigingen van 
de wet van 22 januari 1945 bestaat erin dat daadwerkelijk 
zal kunnen worden opgetreden tegen alle inbreuken, 
terwijl dat in de huidige situatie niet het geval is.

De handhaving van wetgeving die alleen voorziet in 
strafvorderingen of in de combinatie van een schikking 
en een strafvordering – wat het geval is voor de meeste 
wetgeving die via het wetsontwerp zou worden gewijzigd 
–, is afhankelijk van het gevolg dat het parket kan geven 
aan de dossiers.

Wanneer het parket beslist om het dossier te sepo-
neren, kan er geen verder vervolg meer aan de zaak 
worden gegeven. Het gevoel van straffeloosheid dat bij 
overtreders kan ontstaan na een dergelijke seponering 
door het parket is funest voor de consumentenbescher-
ming. De creatie van een derde mogelijkheid, namelijk 
de administratieve vervolging, brengt een vangnet tot 
stand, dat kan worden beschouwd als het sluitstuk van 
een volwaardige optreden op het vlak van het economisch 
recht. Indien het parket immers niet vervolgt, kan alsnog 
een administratieve vervolging worden opgestart, die 
aanleiding kan geven tot een administratieve geldboete.

Bij de administratieve vervolging kunnen de bevoegde 
ambtenaren onder meer rekening houden met de regu-
larisatie van de inbreuken en met de inspanningen die 
door de overtreder werden geleverd om de gedupeerde 

qu’il n’est pas possible d’intervenir de façon effective. 
L’Inspection économique est de ce fait confrontée à 
un nombre croissant de dossiers dans lesquels des 
infractions ont été constatées sans que le contrevenant 
ne puisse être sanctionné, et pour lesquels une solution 
urgente est donc requise. C’est par exemple le cas des 
précurseurs d’explosifs, pour lesquels les infractions 
peuvent en ce moment uniquement être poursuivies 
et sanctionnées dans le cadre du droit pénal: prévoir 
la possibilité d’une poursuite administrative permet de 
garantir une intervention effective lorsque le parquet 
décide de ne pas poursuivre.

À côté de cela, les différentes législations économiques 
prévoient actuellement des possibilités divergentes en 
matière de poursuites. Cela a pour conséquence qu’un 
dossier ne peut pas être jugé dans son ensemble ou que 
des infractions connexes ne peuvent pas être traitées de 
la même manière, par exemple dans les cas de travail 
frauduleux. Cela crée également une forme d’impunité 
dans certains secteurs. Il est donc urgemment néces-
saire de pouvoir intervenir de façon uniforme et effective.

Loi du 22 janvier 1945 sur la réglementation 
économique et les prix

La principale valeur ajoutée des modifications de la loi 
du 22 janvier 1945 réside dans le fait qu’il sera possible 
de donner une suite effective à toutes les infractions 
alors que ça n’est pas le cas dans la situation actuelle.

Les législations qui prévoient uniquement des pour-
suites pénales ou la combinaison d’une transaction et de 
poursuites pénales, ce qui est le cas de la majorité des 
législations modifiées dans le projet de loi, dépendent 
de la suite que le parquet peut donner aux dossiers.

Quand le parquet décide de classer le dossier, plus 
aucune autre suite n’est possible. Le sentiment d’impu-
nité qui peut naître chez les contrevenants après un tel 
classement sans suite par le parquet est néfaste pour 
la protection des consommateurs. Prévoir une troisième 
possibilité, à savoir la poursuite administrative, crée 
un filet de sécurité qui peut être considéré comme 
l’élément final d’une intervention à part entière dans 
le droit économique. En effet, si le parquet ne poursuit 
pas, il est encore possible d’entamer une poursuite 
administrative pouvant donner lieu à l’imposition d’une 
amende administrative.

Dans le cadre de la poursuite administrative, les agents 
compétents peuvent entre autres tenir compte de la 
régularisation des infractions et des efforts fournis par 
le contrevenant pour dédommager les consommateurs 
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consumenten schadeloos te stellen. Indien voor die op-
lossing wordt geopteerd, kan dergelijke administratieve 
vervolging ook meteen worden opgestart.

Inbreuken op het economisch recht zijn heel uiteen-
lopend en hebben betrekking op ondernemingen in 
alle economische sectoren. Door de combinatie van 
de drie handhavingsmogelijkheden kan er op maat van 
de concrete situatie worden gehandeld en kan er ook 
daadwerkelijk worden opgetreden.

Wet van 9 juli 1971 tot regeling van de woningbouw 
en de verkoop van te bouwen of in aanbouw zijnde 
woningen (“wet-Breyne”)

Dit wetsontwerp strekt ertoe om een bevoegdheid 
tot handhaving van de wet te creëren en die aan de 
Economische Inspectie te verlenen. Om die nieuwe 
bevoegdheid uit te oefenen, werd de Economische 
Inspectie uitgebreid met vier personeelsleden.

Naast de handhaving van de wet-Breyne werken 
de minister van Justitie en de staatssecretaris voor 
Consumentenbescherming thans maatregelen uit om 
andere aspecten van die wet te verbeteren. Die zouden 
naar alle waarschijnlijkheid moeten worden opgenomen 
in het Burgerlijk Wetboek. Voorts wordt gewerkt aan in-
formatieverstrekking ten behoeve van de consumenten 
via het platform ConsumerConnect en via de oprichting 
van een ombudsdienst voor de bouwsector.

Artikelen 194, 195, 197 en 198

De vice-eersteminister gaat vervolgens in op de 
energiepremies, meer bepaald op de afschaffing van de 
termijn voor de verwerking van de aanvragen door de 
FOD Economie. Indien geen enkele termijn zou worden 
gehanteerd voor de premieaanvragen, kan bezwaar-
lijk een maximumtermijn voor de verwerking door de 
FOD Economie worden vastgelegd. Zulks dreigt immers 
te leiden tot absurde situaties waarin de aanvragen na 
de maximumtermijn voor verwerking zouden aankomen 
en de FOD Economie dus automatisch te laat zou zijn. 
Volgens het wetsontwerp zou de verwerking binnen een 
redelijke termijn moeten geschieden. Dat concept is 
gegroeid in de rechtspraak van de hoven en rechtban-
ken, waar de betrokken burgers naar kunnen verwijzen.

Wet van 28 november 2022 betreffende de 
bescherming van melders van inbreuken op het Unie- 
of nationale recht vastgesteld binnen een juridische 
entiteit in de private sector (“klokkenluiderswet”)

De huidige regel voor de berekening van de personeels-
sterkte van ondernemingen verwijst naar de wetgeving 

victimes. Cette poursuite administrative peut, si l’on opte 
pour cette solution, également être lancée directement.

Les infractions au droit économique sont très diverses 
et concernent des entreprises de tous les secteurs éco-
nomiques. Combiner les trois possibilités d’application 
de la loi permet d’adapter l’intervention à la situation 
concrète et aussi d’intervenir de façon effective.

Loi du 9 juillet 1971 réglementant la construction 
d’habitations et la vente d’habitations à construire ou 
en voie de construction (dite “loi Breyne”)

Le présent projet de loi vise à créer une compétence 
de contrôle de la loi et à l’attribuer à l’Inspection écono-
mique. Pour cette nouvelle compétence, un renforcement 
de quatre personnes a été prévu auprès de l’Inspection 
économique.

Au-delà de l’aspect contrôle de la “loi Breyn”, le ministre 
de la Justice et la secrétaire d’État à la Protection des 
consommateurs travaillent actuellement à des mesures 
visant à améliorer d’autres aspects de cette loi, qui 
devraient en toute vraisemblance être introduites dans 
le Code civil, ainsi que sur la mise à disposition d’infor-
mation à l’attention des consommateurs via la plateforme 
ConsumerConnect et la création d’un Ombudsman 
Construction.

Articles 194, 195, 197 et 198

En ce qui concerne les primes énergie et plus spé-
cifiquement la question de la suppression du délai 
de traitement des demandes par le SPF Économie, à 
partir du moment où il n’y a plus aucun délai pour les 
demandes de prime, il est difficile de fixer un délai de 
traitement maximal dans le chef du SPF Économie, avec 
le risque de se trouver dans des situations absurdes où 
des demandes arriveraient après le délai maximal de 
traitement, et où le SPF Économie serait nécessairement 
en retard. Le projet de loi prévoit un traitement dans 
un délai raisonnable, concept qui a été développé par 
la jurisprudence des Cours et tribunaux, à laquelle les 
citoyens concernés peuvent se référer.

Loi du 28 novembre 2022 sur la protection des 
personnes qui signalent des violations au droit de 
l’Union ou au droit national constatées au sein d’une 
entité juridique du secteur privé (dite “loi sur les lanceurs 
d’alertes”)

Le texte actuel pour le calcul des effectifs des entre-
prises renvoie à la législation relative aux élections 
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betreffende de vijfjaarlijkse sociale verkiezingen in de 
ondernemingen. Om elke dubbelzinnigheid weg te ne-
men, beoogt het wetsontwerp te verduidelijken dat die 
berekening jaarlijks moet worden uitgevoerd over een 
referteperiode van één jaar, overeenstemmend met 
het voorafgaande kalenderjaar. Aldus kan een onder-
neming niet aan haar verplichtingen ontsnappen door 
ontwijkingsstrategieën toe te passen.

Voorts wijst de vice-eersteminister erop dat de klok-
kenluiderswet van toepassing is op alle ondernemingen, 
ongeacht hun grootte. Indien die ondernemingen niet 
over een intern meldingskanaal beschikken, verhindert 
niets dat werknemers van die bedrijven aangifte doen bij 
de federale ombudsman of bij de bevoegde overheden.

Dat betekent dat de ondernemingen er in feite belang 
bij hebben om een intern meldingskanaal op te zetten. 
Aldus kunnen ze de meldingen zelf ontvangen en kun-
nen ze een einde maken aan eventuele onwettigheden 
voordat ze aanhangig worden gemaakt bij de bevoegde 
overheden, met het bijbehorende risico op bestraffing.

Wanneer een onderneming een meldingskanaal heeft 
en vervolgens om de een of andere reden opnieuw 
onder de drempel van 50 werknemers zakt, heeft de 
onderneming er in de praktijk geen baat bij om dat 
meldingskanaal af te schaffen.

Amendement nr. 3 (DOC 55 3665/003) inzake de 
blokkering van voedingsmiddelenprijzen

Wat het amendement tot invoering van de mogelijkheid 
van een prijsblokkering voor voedingsmiddelen betreft, 
is de vice-eersteminister van oordeel dat dit voorstel 
vanuit juridisch oogpunt meerdere knelpunten met zich 
brengt. Regelgeving die maximumprijzen oplegt is op 
zich niet in strijd met de Europese wetgeving, maar moet 
de beginselen en voorwaarden van het vrij verkeer van 
goederen en diensten in acht nemen, evenals het mede-
dingingsrecht en de dienstrichtlijn. Dat is geen klein bier.

C. Replieken

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) attendeert op 
het criterium van 75 % voor de niet-beroepsgerelateerde 
bestemming en wijst erop dat de Raad van State zich 
zorgen maakte over de onduidelijkheid, de complexiteit 
en de rechtsonzekerheid van de regeling ter bepaling 
van die drempel.

De heer Michael Freilich (N-VA) heeft vragen bij de 
basisbankdienst voor de ondernemingen en dient amen-
dement nr. 5 (DOC 55 3665/004) in, tot invoeging van een 

sociales dans les entreprises qui sont organisées tous 
les cinq ans. Afin de lever toute ambiguïté, le texte du 
projet de loi vise à préciser que ce calcul doit s’effectuer 
une fois par an, sur une période de référence d’un an qui 
correspond à l’année civile précédente. Une entreprise 
ne pourrait donc échapper à ses obligations en adoptant 
les stratégies d’évitement.

Par ailleurs, le vice-premier ministre rappelle que 
toutes les entreprises, quelle que soit leur taille, sont 
soumises à cette loi “lanceurs d’alertes”: si elles ne 
disposent pas d’un canal de signalement interne, rien 
n’empêche les travailleurs de ces entreprises d’effectuer 
un signalement auprès du médiateur fédéral ou des 
autorités compétentes.

Cela signifie que les entreprises ont en réalité intérêt 
à mettre en place un canal de signalement interne, afin 
de collecter elle-même les signalements et de mettre fin 
aux illégalités éventuelles avant que ces dernières ne 
fassent l’objet d’une saisine des autorités compétentes, 
avec les risques de sanctions qui y sont liées.

Si une entreprise a mis en place un canal de signa-
lement, puis, pour une raison une autre, redescend 
en-dessous du seuil de 50 travailleurs, il n’y a, en pra-
tique, aucun avantage pour elle à supprimer ce canal 
de signalement.

Amendement n° 3 (DOC 55 3665/003) sur le blocage 
des prix alimentaires

En ce qui concerne l’amendement visant à instaurer 
la possibilité de blocage des prix pour les denrées 
alimentaires, le vice-premier ministre estime que cette 
proposition pose plusieurs problèmes d’un point de 
vue juridique. Une réglementation imposant des prix 
maxima n’est en soi pas contraire au droit européen, 
mais elle devra respecter les principes et conditions de 
la libre circulation des biens et services, du droit de la 
concurrence et de la directive service. Ceux-ci ne sont 
pas négligeables.

C. Répliques

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) revient sur le critère 
de 75 % pour l’utilisation non professionnelle en souli-
gnant que le Conseil d’État s’est inquiété du flou, de la 
complexité et de l’insécurité juridique du mécanisme 
fixant ce seuil.

M. Michael Freilich (N-VA) s’interroge sur le service 
bancaire de base pour les entreprises et présente l’amen-
dement n° 5 (DOC 55 3665/004) insérant un article 56/1 
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artikel 56/1 in het wetsontwerp. Hij licht toe dat artikel 2, 
§ 8, van het koninklijk besluit van 16 december 2022 be-
paalt hoe de identificatie- en de identiteitsverificatie-
verplichting moet worden gecontroleerd: de bank moet 
aan de ondernemingen alle voor het vervullen van de 
identificatie- en de identiteitsverificatieverplichting nuttige 
documenten vragen. De basisbankdienstaanbieder moet 
de basisbankdienst aan de aanvragende onderneming 
aanbieden binnen een termijn van tien werkdagen vanaf 
de kennisgeving van de beslissing. Die termijn van tien 
werkdagen geldt niet indien er op grond van de antiwit-
waswetgeving een bijkomend onderzoek wordt gevoerd.

Het koninklijk besluit bevat geen maximumtermijn, 
waardoor de bank een aanvragende onderneming heel 
lang kan laten wachten. Dat kan niet de bedoeling zijn. 
Het amendement strekt ertoe een maximumtermijn van 
vijfenveertig werkdagen in te voeren, opdat de banken 
het onderzoek naar het witwassen van kapitaal niet als 
reden aanvoeren om gedurende een heel lange termijn 
geen beslissing te nemen. Die termijn kan eenmaal 
worden verlengd met vijfenveertig dagen indien de ba-
sisbankdienstaanbieder met het oog op de identificatie- 
en verificatieverplichtingen bijkomende informatie moet 
krijgen van de aanvragende onderneming. Een voldoende 
lange termijn (45 dagen + eventueel 45 extra dagen) is 
noodzakelijk opdat banken kunnen voldoen aan hun 
verplichtingen inzake bestrijding van witwaspraktijken 
en inzake de kennis van hun klant. De heer Freilich wil 
weten of dit amendement de goedkeuring van de vice-
eersteminister wegdraagt.

Hij voegt toe dat er nog een ander amendement zal 
worden ingediend over de opgelegde kosten voor het 
openen en het houden van een rekening, zeker voor de 
zko’s en de vzw’s.

De heer Reccino Van Lommel (VB) komt terug op de 
sancties (artikel 51 van het wetsontwerp). Hij wijst erop 
dat er door de FOD Economie twee vaststellingen moeten 
worden gedaan alvorens de sanctie kan worden opge-
legd. Hij vindt die regeling log en weinig dwingend. Dat 
sluit aan bij het door hem ingediende amendement nr. 2 
(DOC 55 3665/002) tot weglating van het tweede lid 
van artikel XV.82/1 van het Wetboek van economisch 
recht. Het wetsontwerp beoogt te verhelpen dat er geen 
sancties zijn in geval van inbreuk, maar bepaalt dat 
een sanctie pas zal kunnen worden opgelegd nadat de 
inbreuk tweemaal door de ambtenaren is vastgesteld. 
Dat betekent dat het risico op een sanctie uiterst klein 
is en dat het ontworpen artikel nergens toe zal leiden.

De heer Denis Ducarme (MR) is tevreden dat in het 
wetsontwerp de verplichting tot aanvaarding van de 
betaling in cash is opgenomen, maar ook dat er welwil-
lend wordt omgegaan met de sancties bij niet-naleving 

dans le projet de loi. Il explique que l’article 2, § 8, de 
l’arrêté royal du 16 décembre 2022 précise la méthode 
de contrôle de l’obligation d’identification et de vérifica-
tion de l’identité: la banque doit demander à l’entreprise 
tous les documents utiles pour remplir les obligations 
d’identification et de vérification de l’identité. Le presta-
taire de services bancaires de base doit offrir le service 
bancaire de base à la société requérante dans un délai 
de 10 jours ouvrables à compter de la notification de 
la décision. Ce délai de dix jours ouvrables ne doit pas 
être respecté si une enquête supplémentaire est menée 
en vertu de la législation anti-blanchiment.

Aucun délai maximum n’est prévu dans l’arrêté royal, 
ce qui permet à la banque de faire attendre très long-
temps une société requérante, ce qui n’est pas le but 
recherché. Il souhaite inscrire un délai maximum de 
quarante-cinq jours ouvrables afin que les banques 
n’utilisent pas l’enquête sur le blanchiment de capitaux 
comme motif pour ne pas prendre de décision pendant 
une très longue période. Ce délai peut être prolongé 
une fois de quarante-cinq jours si le prestataire de 
services bancaires de base a besoin d’informations 
supplémentaires de la part de l’entreprise dans le cadre 
des obligations d’identification et de vérification. Une 
période suffisamment longue (45 jours plus éventuel-
lement 45 jours) est nécessaire pour que les banques 
puissent remplir leurs obligations en matière de lutte 
contre le blanchiment d’argent et de connaissance du 
client. M. Freilich souhaite savoir si cet amendement 
recueille les faveurs du vice-premier ministre.

Il ajoute qu’un autre amendement devra être intro-
duit concernant les frais imputés pour l’ouverture et la 
tenue d’un compte, certainement pour les très petites 
entreprises et asbl.

M. Reccino Van Lommel (VB) revient sur les sanc-
tions (article 51 du projet de loi), il souligne qu’il faut 
deux constatations faites par le SPF Économie avant 
d’être sanctionné. Il estime ce système assez lourd et 
peu contraignant. Cela fait écho à l’amendement n° 2 
(DOC 55 3665/002) qu’il a déposé visant à supprimer 
dans l’article XV.82/1 du Code de droit économique 
l’alinéa 2. Comme le projet de loi vise à remédier à 
l’absence de sanctions en cas d’infraction mais que le 
texte dispose qu’une sanction ne pourra être infligée 
qu’après deux constatations d’infraction par les agents, 
le risque d’être sanctionné sera extrêmement faible et 
l’article en projet manquera son objectif.

M. Denis Ducarme (MR) se réjouit de retrouver dans 
le projet de loi l’obligation de l’acceptation du paiement 
en espèces mais aussi la bienveillance en matière de 
sanctions en cas de non-respect de cette obligation, au 
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van die verplichting, gelet op de herhaaldelijke crisissen 
waaronder de handelaars te lijden hebben gehad. Een 
van de redenen om betalingen in speciën te weigeren 
heeft te maken met de veiligheid. Hij vraagt zich echter 
af hoe het zit met de verdenking van vals geld, die niet 
in het wetsontwerp is opgenomen.

De heer Christophe Lacroix (PS) benadrukt dat dit 
wetsontwerp kiest voor het compromis en dat de regering 
zich ter zake wijs opstelt. Hij is tevreden dat het beginsel 
van de verplichte aanvaarding van betalingen in baar 
geld voortaan kracht van wet heeft.

De heer Maxime Prévot (Les Engagés) is tevreden 
dat de voorstellen ten behoeve van de verenigingen van 
mede-eigenaars, meer bepaald betreffende de erken-
ning van de status van consument, in het wetsontwerp 
zijn opgenomen.

In verband met de verplichting om cashbetalingen te 
aanvaarden vraagt de spreker zich af hoe het zit met 
de parkeermeters, om te voorkomen dat de gemeenten 
in de fout gaan.

Vervolgens wil de heer Prévot het hebben over de 
afschaffing van de voor de FOD Economie geldende 
maximumtermijnen voor de verwerking van een aantal 
aanvragen, zoals de aanvraag van een tegemoetkoming 
voor pellets in bulk of voor propaangas of stookolie. Hij 
begrijpt het belang uit statistisch oogpunt, maar vraagt 
zich af of dit de aanvragers niet nog meer nadeel zal 
berokkenen.

De heer Pierre-Yves Dermagne, vice-eersteminister 
en minister van Economie en Werk, legt uit dat de ver-
plichting om betalingen in speciën te aanvaarden een 
fysieke aanwezigheid van beide partijen vereist en 
dus niet van toepassing is op parkeermeters. Wat de 
afwijkingen in geval van vermoeden van valsmunterij 
betreft, wijst de minister erop dat in een dergelijk geval 
een misdrijf in het spel is. De handelaar kan een bedrag 
in baar geld weigeren indien hij vermoedt dat er vals 
geld wordt gebruikt.

Wat de verwerking van de premieaanvragen betreft, 
moesten de aanvraagprocedures van A tot Z worden 
ontwikkeld en geflankeerd toen die premies tijdens de 
COVID-19-crisis in het leven werden geroepen. Het 
is de bedoeling die aanvragen zo spoedig mogelijk te 
verwerken, maar sommige worden niet naar behoren 
ingediend, wat de lange verwerkingstermijnen voor een 
deel verklaart.

Betreffende de 75 %-grens verduidelijkt de vice-
eersteminister dat het wetsontwerp in samenspraak met 
Fednot werd gewijzigd naar aanleiding van het advies 

vu des crises à répétition que les commerçants ont dû 
supporter. Parmi les dérogations à l’obligation du paie-
ment en espèces figurent les questions de sécurité. Il 
se demande par contre ce qu’il en est pour la suspicion 
de fausse monnaie, non reprise dans le texte.

M. Christophe Lacroix (PS) souligne le choix du com-
promis de ce projet de loi et la sagesse du gouvernement 
en matière de sanctions. Ce dont il se félicite, c’est que 
le principe de l’obligation d’accepter les paiements en 
espèces ait dorénavant force de loi.

M. Maxime Prévot (Les Engagés) est heureux que 
soient intégrées dans le texte du projet de loi les propo-
sitions formulées à l’égard des associations de copro-
priétaires; notamment la reconnaissance du statut de 
consommateur.

Sur l’obligation d’accepter les paiements en cash, il 
aimerait savoir ce qu’il en est pour les horodateurs, afin 
d’éviter que les communes ne soient prises en défaut.

Sur la suppression des délais maximums pour le trai-
tement par le SPF Économie d’une série de demandes, 
comme l’allocation pour le pellet en vrac ou celle qui 
concerne le propane ou le gasoil de chauffage, M. Prévot 
comprend l’intérêt statistique mais se demande si cela 
ne causera pas un préjudice plus important encore aux 
demandeurs.

M. Pierre-Yves Dermagne, vice-premier ministre 
et ministre de l’Économie et du Travail, explique que 
l’obligation de paiement en cash exige une présence 
physique des parties et ne s’applique donc pas aux 
horodateurs. Concernant les dérogations et le cas de la 
suspicion de fausse monnaie, celle-ci est par essence 
une infraction: le commerçant peut refuser de recevoir 
une somme en espèces dès lors qu’il soupçonne l’uti-
lisation de fausse monnaie.

En ce qui concerne le traitement de demandes de 
primes, il a fallu les construire et les accompagner du 
début à la fin lors de leur lancement, pendant la crise 
COVID-19. L’objectif est de les traiter le plus rapidement 
possible, sachant que certaines n’ont pas été introduites 
dans les formes requises, ce qui explique en partie les 
délais de traitement.

Sur le seuil de 75 %, le vice-premier ministre précise 
qu’il y a eu une modification de texte, discutée avec 
Fednot, à la suite de l’avis de la section législation du 
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van de afdeling wetgeving van de Raad van State. In 
de oorspronkelijke bewoordingen had de 75 %-grens 
betrekking op de bestemming als woning, terwijl het 
in de finale versie gaat om niet-beroepsgerelateerde 
doeleinden, waardoor rekening wordt gehouden met de 
parkings. Hij voegt eraan toe dat dit criterium per geval 
zal moeten worden toegepast.

De vice-eersteminister staat in beginsel achter het 
amendement van de heer Freilich over de basisbank-
dienst voor ondernemingen.

Wat de sancties betreft, wijst hij op het bereikte ak-
koord, dat een evenwicht mogelijk maakt.

De heer Michael Freilich (N-VA) trekt zijn amende-
ment nr. 5 (DOC 3665/004) in, teneinde de besprekingen 
met de vice-eersteminister en zijn diensten te kunnen 
voortzetten met het oog op een compromis.

IV. — ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING EN 
STEMMINGEN

HOOFDSTUK 1

Inleidende bepaling

Artikel 1

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 1 wordt eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 2

Wijzigingen van het Wetboek  
van vennootschappen en verenigingen

Art. 2

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 2 wordt aangenomen met 12 stemmen en 
3 onthoudingen.

Conseil d’État. Le texte initial évoquait un seuil de 75 % 
“dédié à l’habitation” tandis que le texte final reprend 
la formule de 75 % “d’utilisation à des fins non profes-
sionnelles”, ce qui permet de tenir compte de parkings. 
Il ajoute qu’il faudra appliquer ce critère au cas par cas.

Le vice-premier ministre est sur le principe favorable 
à l’amendement déposé par M. Freilich sur le service 
bancaire de base pour les entreprises.

Concernant les sanctions, il souligne l’accord qui a 
été trouvé, permettant d’arriver à un équilibre.

M. Michael Freilich (N-VA) retire son amendement n° 5 
(DOC 55 3665/004) pour permettre de poursuivre la 
discussion avec le vice-premier ministre et son admi-
nistration afin de trouver un compromis.

IV. — DISCUSSION DES ARTICLES ET  
VOTES

CHAPITRE 1ER

Disposition générale

Article 1er

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 1e r est adopté à l’unanimité.

CHAPITRE 2

Modifications du Code  
des sociétés et des associations

Art. 2

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 2 est adopté par 12 voix et 3 absentions.
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HOOFDSTUK 3

Wijzigingen van het Wetboek  
van economisch recht

Art. 3 tot 7

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 3 tot 7 worden achtereenvolgens eenparig 
aangenomen.

Art. 8

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 8 wordt aangenomen met 13 stemmen en 
2 onthoudingen.

Art. 9 tot 16

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 9 tot 16 worden achtereenvolgens een-
parig aangenomen.

Art. 16/1 (nieuw)

De heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) dient amen-
dement nr. 4 (DOC 55 3665/003) in, dat ertoe strekt in 
hoofdstuk 3, afdeling 3, een artikel 16/1 in te voegen, 
luidende:

“Art. 16/1. In boek V van hetzelfde Wetboek wordt een 
titel 3 ingevoegd, die de artikelen V.15 tot V.17 omvat, 
luidende:

“Titel 3. Vastlegging van de voedingsmiddelenprijzen

Art. V.15. In afwijking van artikel V.2 is het verboden 
om op de nationale markt voedingsmiddelen te verkopen, 
voor verkoop aan te bieden of aan te kopen tegen een 
prijs die hoger is dan de maximumprijs die op grond van 
de bepalingen van deze titel wordt vastgelegd.

Art. V.16. De Koning kan de in artikel V.15 bedoelde 
maximumprijzen bepalen voor het hele grondgebied 
van het Rijk.

Art. V.17. De Koning bepaalt de nadere regels inzake 
een progressieve compensatie die wordt toegekend aan 

CHAPITRE 3

Modifications du Code  
de droit économique

Art. 3 à 7

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 3 à 7 sont successivement adoptés à 
l’unanimité.

Art. 8

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 8 est adopté par 13 voix et 2 abstentions.

Art. 9 à 16

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 9 à 16 sont successivement adoptés à 
l’unanimité.

Art. 16/1 (nouveau)

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) présente l’amen-
dement n° 4 (DOC 55 3665/003) visant à insérer dans 
le chapitre 3, section 3, un nouvel article 16/1, rédigé 
comme suit:

“Art. 16/1. Dans le même Code, dans le livre V, il est 
inséré un titre 3, comportant les articles V.15 à V.17, 
rédigés comme suit:

“Titre 3. De la fixation des prix des denrées alimentaires

Art. V.15. Par dérogation à l’article V.2, il est interdit 
de vendre, d’offrir en vente ou d’acheter sur le marché 
national, des denrées alimentaires à un prix supérieur 
au prix maximum de vente fixé en vertu des dispositions 
du présent titre.

Art. V.16. Le Roi peut fixer pour le territoire du Royaume 
les prix maxima visés à l’article V.15.

Art. V.17. Le Roi détermine les modalités d’une com-
pensation progressive octroyée aux entreprises réalisant 
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de ondernemingen met een jaaromzet van minder dan 
50 miljoen euro en met als belangrijkste maatschap-
pelijk doel de verkoop van voedingsmiddelen aan de 
consument.””

Er wordt verwezen naar de schriftelijke verantwoor-
ding van het amendement, alsook naar de algemene 
bespreking.

* 

*   *

Amendement nr. 4 wordt verworpen met 14 stemmen 
tegen 1.

Art. 17

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 17 wordt aangenomen met 12 tegen 3 stemmen.

Art. 17/1 (nieuw)

De heer Reccino Van Lommel (VB) dient amende-
ment nr. 1 (DOC 55 3665/002) in, dat ertoe strekt een 
artikel 17/1 in te voegen, luidende:

“Art. 17/1. In artikel 67, § 2, eerste lid, van de wet van 
18 september 2017 tot voorkoming van het witwassen 
van geld en de financiering van terrorisme en tot beper-
king van het gebruik van contanten, worden de woorden 
“3.000 euro” vervangen door de woorden “5.000 euro”.”

Er wordt verwezen naar de schriftelijke verantwoor-
ding van het amendement, alsook naar de algemene 
bespreking.

*
*   *

Amendement nr. 1 wordt verworpen met 10 tegen 
2 stemmen en 3 onthoudingen.

Art. 18

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 18 wordt eenparig aangenomen.

Art. 19

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

un chiffre d’affaires annuel inférieur à 50 millions d’euros 
ayant pour objet social principal la vente au consomma-
teur de denrées alimentaires.””

Il est renvoyé à la justification écrite de l’amendement 
ainsi qu’à la discussion générale.

* 

*   *

L’amendement n° 4 est rejeté par 14 voix contre une.

Art. 17

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 17 est adopté par 12 voix contre 3.

Art. 17/1 (nouveau)

M. Reccino Van Lommel (VB) présente l’amende-
ment n° 1 (DOC 55 3665/002) visant insérer un article 17/1 
rédigé comme suit:

“Art. 17/1. Dans l’article 67, § 2, alinéa 1er, de la loi 
du 18 septembre 2017 relative à la prévention du blan-
chiment de capitaux et du financement du terrorisme 
et à la limitation de l’utilisation des espèces, les mots 
“3.000 euros” sont remplacés par les mots “5.000 euros”.”

Il est renvoyé à la justification écrite de l’amendement 
ainsi qu’à la discussion générale.

*
*   *

L’amendement n° 1 est rejeté par 10 voix contre 2 et 
3 abstentions.

Art. 18

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 18 est adopté à l’unanimité.

Art. 19

Cet article ne donne lieu à aucune observation.
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Artikel 19 wordt aangenomen met 12 stemmen en 
3 onthoudingen.

Art. 20

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 20 wordt aangenomen met 13 stemmen en 
2 onthoudingen.

Art. 21 en 22

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 21 en 22 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 12 stemmen en 3 onthoudingen.

Art. 23

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 23 wordt aangenomen met 13 stemmen en 
2 onthoudingen.

Art. 24 en 25

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 24 en 25 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

Art. 26

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 26 wordt aangenomen met 12 stemmen en 
3 onthoudingen.

Art. 27 tot 44

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 27 tot 44 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

L’article 19 est adopté par 12 voix et 3 abstentions.

Art. 20

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 20 est adopté par 13 voix et 2 abstentions.

Art. 21 et 22

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 21 et 22 sont successivement adoptés 
par 12 voix et 3 abstentions.

Art. 23

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 23 est adopté par 13 voix et 2 abstentions.

Art. 24 et 25

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 24 et 25 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

Art. 26

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 26 est adopté par 12 voix et 3 abstentions.

Art. 27 à 44

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 27 à 44 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.
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Art. 45

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 45 wordt aangenomen met 12 stemmen en 
3 onthoudingen.

Art. 46 tot 50

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 46 tot 50 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

Art. 51

Artikel 51 strekt ertoe een artikel XV.82/1 in te voegen, 
waarmee wordt beoogd dat de in artikel XV.2 van het 
Wetboek van economisch recht bedoelde ambtenaren 
de inbreuken tegen de verplichtingen op grond van ar-
tikel VI.7/5 van hetzelfde Wetboek kunnen opsporen en 
vervolgen. Er wordt in een sanctie van niveau 1 voorzien.

De heer Reccino Van Lommel (VB) dient amende-
ment nr. 2 (DOC 55 3665/002) in, dat ertoe strekt het 
tweede lid van het ontworpen artikel XV.82/1 van het 
Wetboek van economisch recht weg te laten.

Er wordt verwezen naar de schriftelijke verantwoor-
ding van het amendement, alsook naar de algemene 
bespreking.

De heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) dient amen-
dement nr. 3 (DOC 55 3665/003) in, dat ertoe strekt het 
tweede lid van het ontworpen artikel XV.82/1 van het 
Wetboek van economisch recht weg te laten.

Er wordt verwezen naar de schriftelijke verantwoor-
ding van het amendement, alsook naar de algemene 
bespreking.

*
*   *

Amendement nr. 2 wordt verworpen met 13 tegen 
2 stemmen.

Amendement nr. 3 wordt verworpen met 12 tegen 
3 stemmen.

Artikel 51 wordt aangenomen met 9 tegen 3 stemmen 
en 3 onthoudingen.

Art. 45

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 45 est adopté par 12 voix et 3 abstentions.

Art. 46 à 50

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 46 à 50 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

Art. 51

Cet article 51 vise à insérer un article XV.82/1 qui 
prévoit que les agents visés à l’article XV.2 du Code de 
droit économique puissent rechercher et poursuivre les 
infractions aux obligations de l’article VI.7/5 du même 
Code. Une sanction de niveau 1 est prévue.

M. Reccino Van Lommel (VB) présente l’amende-
ment n° 2 (DOC 55 3665/002) visant à supprimer dans 
l’article XV.82/1 du Code de droit économique, en projet, 
l’alinéa 2.

Il est renvoyé à la justification écrite de l’amendement 
ainsi qu’à la discussion générale.

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) présente l’amen-
dement n° 4 (DOC 55 3665/003) visant à supprimer 
dans l’article XV.82/1 du Code de droit économique, 
en projet, l’alinéa 2.

Il est renvoyé à la justification écrite de l’amendement 
ainsi qu’à la discussion générale.

*
*   *

L’amendement n° 2 est rejeté par 13 voix contre 2.

L’amendement n° 3 est rejeté par 12 voix contre 3.

L’article 51 est adopté par 9 voix contre 3 et 3 
abstentions.
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Art. 52 tot 56

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 52 tot 56 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 4

Wijzigingen van de wet van 22 januari 1945 
betreffende de economische reglementering  

en de prijzen

Art. 57 tot 64

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 57 tot 64 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 5

Wijzigingen van de wet van 26 juni 1963  
tot instelling van een Orde van architecten

Art. 65 en 66

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 65 en 66 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

Art. 67

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 67 wordt aangenomen met 13 stemmen en 
2 onthoudingen.

Art. 68

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 68 wordt eenparig aangenomen.

Art. 52 à 56

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 52 à 56 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 4

Modifications de la loi du 22 janvier 1945  
sur la réglementation économique  

et les prix

Art. 57 à 64

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 57 à 64 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 5

Modifications de la loi du 26 juin 1963  
créant un Ordre des architectes

Art. 65 et 66

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 65 et 66 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

Art. 67

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 67 est adopté par 13 voix et 2 abstentions.

Art. 68

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 68 est adopté à l’unanimité.
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HOOFDSTUK 6

Wijzigingen van de wet van 9 juli 1971  
tot regeling van de woningbouw en de verkoop 
van te bouwen of in aanbouw zijnde woningen

Art. 69 tot 77

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 69 tot 77 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 7

Wijzigingen van de wet van 6 juli 1976  
tot beteugeling van het sluikwerk met handels-  

of ambachtskarakter

Art. 78 tot 87

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 78 tot 87 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 8

Wijzigingen van de wet van 11 augustus 1987 
houdende waarborg van werken uit edele metalen

Art. 88 tot 95

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 88 tot 95 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 9

Wijzigingen aan de programmawet  
van 2 augustus 2002

Art. 96 tot 103

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

CHAPITRE 6

Modifications de la loi du 9 juillet 1971 
réglementant la construction d’habitations  

et la vente d’habitations à construire ou  
en voie de construction

Art. 69 à 77

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 69 à 77 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 7

Modifications de la loi du 6 juillet 1976  
sur la répression du travail frauduleux  
à caractère commercial ou artisanal

Art. 78 à 87

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 78 à 87 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 8

Modifications de la loi du 11 août 1987 relative  
à la garantie des ouvrages en métaux précieux

Art. 88 à 95

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 88 à 95 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 9

Modifications de la loi-programme  
du 2 août 2002

Art. 96 à 103

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.
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De artikelen 96 tot 103 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 10

Wijzigingen van de wet van 11 juni 2004 
betreffende de informatieverstrekking  

bij de verkoop van tweedehandsvoertuigen

Art. 104 en 105

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 104 en 105 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 11

Wijzigingen van de kaderwet  
van 24 september 2006 betreffende het voeren 
van de beroepstitel van een dienstverlenend 

intellectueel beroep en het voeren van de 
beroepstitel van een ambachtelijk beroep

Art. 106 tot 113

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 106 tot 113 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 12

Wijzigingen van de wet van 10 november 2006 
betreffende de openingsuren  

in handel, ambacht en dienstverlening

Art. 114 tot 122

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 114 tot 122 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

Les articles 96 à 103 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 10

Modifications de la loi du 11 juin 2004  
relative à l’information à fournir  

lors de la vente de véhicules d’occasion

Art. 104 et 105

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 104 et 105 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 11

Modifications de la loi-cadre  
du 24 septembre 2006 sur le port du 

titre professionnel  d’une profession intellectuelle 
prestataire de services et sur le port du 

titre professionnel d’une profession artisanale

Art. 106 à 113

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 106 à 113 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 12

Modifications de la loi du 10 novembre 2006 
relative aux heures d’ouverture  

dans le commerce, l’artisanat et les services

Art. 114 à 122

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 114 à 122 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.
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HOOFDSTUK 13

Wijzigingen van de kaderwet van 3 augustus 2007 
betreffende de dienstverlenende  

intellectuele beroepen

Art. 123 tot 131

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 123 tot 131 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 14

Wijzigingen van de wet van 11 februari 2013 
houdende organisatie  

van het beroep van vastgoedmakelaar

Art. 132 tot 140

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 132 tot 140 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 15

Wijzigingen in de wet van 13 maart 2016  
op  het statuut van en het toezicht  

op de verzekerings- of 
herverzekeringsondernemingen

Art. 141 tot 145

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 141 tot 145 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

CHAPITRE 13

Modifications de la loi-cadre du 3 août 2007 
relative aux professions intellectuelles 

prestataires de services

Art. 123 à 131

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 123 à 131 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 14

Modifications de la loi du 11 février 2013 
organisant la profession  

d’agent immobilier

Art. 132 à 140

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 132 à 140 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 15

Modifications de la loi du 13 mars 2016  
relative au statut et au contrôle  
des entreprises d’assurance ou  

de réassurance

Art. 141 à 145

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 141 à 145 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.



3665/005DOC 5542

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

HOOFDSTUK 16

Wijzigingen van de wet van 15 juli 2016  
tot uitvoering van de Verordening (EU) 2019/1148 

van het Europees Parlement en de Raad van 
20 juni 2019 over het op de markt brengen en  

het gebruik van precursoren voor explosieven,  
tot wijziging van Verordening (EG) nr. 1907/2006 

en tot intrekking van Verordening (EU) nr. 98/2013

Art. 146 tot 152

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 146 tot 152 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 17

Wijzigingen van de wet van 7 december 2016  
tot organisatie van het beroep  

van en het publiek toezicht  
op  de bedrijfsrevisoren

Art. 153 en 154

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 153 en 154 worden achtereenvolgens 
aangenomen met 10 stemmen en 5 onthoudingen.

HOOFDSTUK 18

Wijzigingen van de wet van 31 mei 2017 
betreffende de verplichte verzekering van  

de tienjarige burgerlijke aansprakelijkheid van 
aannemers, architecten en andere dienstverleners 
in de bouwsector van werken in onroerende staat 
en tot wijziging van de wet van 20 februari 1939 

op de bescherming van de titel en van het beroep 
van architect

Art. 155 tot 161

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 155 tot 161 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

CHAPITRE 16

Modifications de la loi du 15 juillet 2016  
portant exécution du règlement (UE) 2019/1148  

du Parlement européen et du Conseil  
du 20 juin 2019 relatif à la commercialisation et  

à l’utilisation de précurseurs d’explosifs, 
modifiant le règlement (CE) n° 1907/2006 et 

abrogeant le règlement (UE) n° 98/2013

Art. 146 à 152

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 146 à 152 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 17

Modifications de la loi du 7 décembre 2016 
portant organisation de la profession et  

de la supervision publique  
des réviseurs d’entreprises

Art. 153 et 154

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 153 et 154 sont successivement adoptés 
par 10 voix et 5 abstentions.

CHAPITRE 18

Modifications de la loi du 31 mai 2017 relative à 
l’assurance obligatoire de la responsabilité civile 

décennale des entrepreneurs, architectes et 
autres prestataires du secteur de la construction 

de travaux immobiliers et portant modification  
de la loi du 20 février 1939 sur la protection  

du titre et de la profession  
d’architecte

Art. 155 à 161

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 155 à 161 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.
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HOOFDSTUK 19

Wijzigingen van de wet van 18 september 2017  
tot voorkoming van het witwassen van geld en  

de financiering van terrorisme en  
tot beperking van het gebruik van contanten

Art. 162 tot 166

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 162 tot 166 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 20

Wijzigingen van de wet van 29 maart 2018  
tot registratie van de dienstverleners  

aan vennootschappen

Art. 167 tot 173

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 167 tot 173 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 21

Wijziging van de wet van 25 november 2018 
houdende de oprichting van de Nationale Raad 

voor de Productiviteit

Art. 174 tot 177

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 174 tot 177 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 22

Wijzigingen van de wet van 17 maart 2019 
betreffende de beroepen van accountant  

en belastingadviseur

Art. 178 tot 185

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

CHAPITRE 19

Modifications de la loi du 18 septembre 2017 
relative à la prévention du blanchiment  

de capitaux et du financement du terrorisme  
et à la limitation de l’utilisation des espèces

Art. 162 à 166

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 162 à 166 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 20

Modifications de la loi du 29 mars 2018  
portant enregistrement des prestataires  

de services  aux sociétés

Art. 167 à 173

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 167 à 173 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 21

Modifications de la loi du 25 novembre 2018 
portant création du Conseil National  

de la Productivité

Art. 174 à 177

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 174 à 177 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 22

Modifications de la loi du 17 mars 2019  
relative aux professions d’expert-comptable  

et de conseiller fiscal

Art. 178 à 185

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.
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De artikelen 178 tot 185 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 23

Wijzigingen van de wet van 9 mei 2019 
betreffende de verplichte verzekering van 

de burgerlijke beroepsaansprakelijkheid van 
architecten, landmeters-experten, veiligheids- 

en gezondheidscoördinatoren en andere 
dienstverleners in de bouwsector van werken 

in onroerende staat en tot wijziging van diverse 
wetsbepalingen betreffende de verzekering 

burgerrechtelijke aansprakelijkheid  
in de bouwsector

Art. 186 tot 192

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 186 tot 192 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 24

Wijzigingen van de wet van 19 juni 2022  
tot omzetting van Richtlijn (EU) 2019/790  

van het Europees Parlement en de Raad van 
17 april 2019 inzake auteursrechten en naburige 
rechten in de digitale eengemaakte markt en tot 
wijziging van Richtlijnen 96/9/EG en 2001/29/EG

Art. 193

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 193 wordt eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 25

Wijzigingen van de wet van 26 juni 2022 houdende 
toekenning van een toelage voor het aanschaffen 

van huisbrandolie of propaan in bulk bestemd 
voor de verwarming van een privéwoning

Art. 194

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 194 wordt eenparig aangenomen.

Les articles 178 à 185 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 23

Modifications de la loi du 9 mai 2019 relative à 
l’assurance obligatoire de la responsabilité civile 
professionnelle des architectes, des géomètres-
experts, des coordinateurs de sécurité-santé et 

autres prestataires du secteur de la construction 
de travaux immobiliers et portant modification de 

diverses dispositions légales  
en matière d’assurance de responsabilité civile 

dans le secteur de la construction

Art. 186 à 192

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 186 à 192 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 24

Modification de la loi du 19 juin 2022 transposant 
la directive (UE) 2019/790 du Parlement européen 

et du Conseil du 17 avril 2019  
sur le droit d’auteur et les droits voisins  

dans le marché unique numérique et modifiant  
les directives 96/9/CE et 2001/29/CE

Art. 193

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 193 est adopté à l’unanimité.

CHAPITRE 25

Modifications de la loi du 26 juin 2022 visant à 
octroyer une allocation pour l’acquisition  
de gasoil ou de propane en vrac destinés 

au chauffage d’une habitation privée

Art. 194

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 194 est adopté à l’unanimité.
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Art. 195

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 195 wordt aangenomen met 12 tegen 
3 stemmen.

HOOFDSTUK 26

Wijzigingen van de wet van 28 november 2022 
betreffende de bescherming van melders 

van inbreuken op het Unie- of nationale recht 
vastgesteld binnen een juridische entiteit  

in de private sector

Art. 196

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 196 wordt aangenomen met 14 stemmen en 
1 onthouding.

HOOFDSTUK 27

Wijzigingen van de programmawet  
van 26 december 2022

Art. 197

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 197 wordt eenparig aangenomen.

Art. 198

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 198 wordt aangenomen met 12 stemmen en 
3 onthoudingen.

HOOFDSTUK 28

Opheffingsbepalingen

Art. 199 en 200

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 199 en 200 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

Art. 195

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 195 est adopté par 12 voix contre 3.

CHAPITRE 26

Modification de la loi du 28 novembre 2022  
sur la protection des personnes  

qui signalent des violations au droit de l’Union  
ou au droit national constatées  

au sein d’une entité juridique du secteur privé

Art. 196

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 196 est adopté par 14 voix et 1 abstention.

CHAPITRE 27

Modifications de la loi programme  
du 26 décembre 2022

Art. 197

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 197 est adopté à l’unanimité.

Art. 198

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 198 est adopté par 12 voix et 3 abstentions.

CHAPITRE 28

Dispositions abrogatoires

Art. 199 et 200

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 199 et 200 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.
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HOOFDSTUK 29

Slotbepalingen

Art. 201 tot 205

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
gemaakt.

De artikelen 201 tot 205 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

Op verzoek van voorzitter Stefaan Van Hecke beslist 
de commissie, met toepassing van artikel 83.1 van het 
Reglement, over te gaan tot een tweede lezing van het 
wetsontwerp. De commissie wenst daartoe over een 
wetgevingstechnische nota van de Juridische dienst 
te beschikken.

De rapporteurs, De voorzitter,

Denis Ducarme
Roberto D’Amico

Stefaan Van Hecke

CHAPITRE 29

Dispositions finales

Art. 201 à 205

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 201 à 205 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

À la demande de M. Stefaan Van Hecke, président, 
la commission décide, en application de l’article 83.1 
du Règlement, de procéder à une deuxième lecture du 
projet de loi à l’examen. Elle souhaite disposer d’une 
note de légistique du Service juridique à cette fin.

Les rapporteurs, Le président,

Denis Ducarme
Roberto D’Amico

Stefaan Van Hecke
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